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قیمت تولید خدمات
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خودروهای برقی آزاد شد
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سرمقاله

اجرای سیاست های 
صحیح در تنظیم بازار

در اقتصــادی کــه دولت 
صحیحی  سیاســت های 
در تنظیم بــازار، حمایت، 
ارزشیابی، ارزیابی، تنبیه و 
تشویق، کنترل و نظارت ایفا کند، می تواند به  موقع 
از بازوهای جبرانی خود بهره گیری و نقوش اصلی 
اقتصادی خود را ایفا کنــد. در چنین اقتصادی با 
پویایی یک بخش عمومی موثر، فعال و با مدیریت 
صحیح، تحریم نمی تواند شــکنندگی مؤثری در 
قلب اقتصاد داخلی ایجاد کند، چرا که ابتکار عمل 
با دولت  است. تامین سرمایه در گردش واحدهای 
تولیدی هم یک اصل است اما به موضوع نقدینگی 

در خدمت بخش مولد...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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حمایت از حضور دانش بنیان ها 
در نمایشگاه های خارجی

بازار ارز توافقی راه اندازی می شود

تسهیل گری صادرات با ریال  برون مرزی
صفحه2

صفحه3

رشد  بهره وری  عوامل  تولید 
میزان   بهره روی   عوامل   تولید   در   ۹   ماهه   ۱۴۰2   رشد   داشت

رییس صندوق نوآوری و شکوفایی اعلام کرد: این 
صندوق از حضور هیات های تجاری شــرکت های 
دانش بنیــان در نمایشــگاه های خارجی حمایت 
می کند. محمدصادق خیاطیان در نخستین نشست 
بررسی اثربخشی پاویون شرکت های دانش بنیان در 
نمایشگاه های خارجی با محوریت نمایشگاه عرب 
هلث ۲۰۲۴ به حمایت صندوق نوآوری و شکوفایی 
از حضور شرکت های دانش بنیان در نمایشگاه های 
خارجی اشاره کرد و افزود: حمایت های این صندوق 
تنها به برپایی پاویون ویژه شرکت های دانش بنیان 
خلاصه نمی شــود. ما از حضور هیات های تجاری 
شرکت های دانش بنیان در نمایشگاه های خارجی 
نیز حمایت می کنیم. وی ادامه داد: موضوع صادرات 
دانش بنیان ها یکی از مسائل بسیار مهم برای صندوق 
نوآوری و شــکوفایی اســت و برنامه ریزی خاصی 
برای این حــوزه داریم. تــلاش می کنیم با حضور 
نمایندگان شــرکت های دانش بنیان و مسئولان 
ســایر نهادهای مرتبط، چالش هــای موجود در 
زمینه صادرات محصولات دانش بنیان را بررســی 
و راهکارهای مناسبی برای توســعه صادرات این 
شــرکت ها ارائه کنیم. رییس صنــدوق نوآوری و 
شکوفایی یادآور شــد: کارگزاران مسئول برپایی 
پاویون شرکت های دانش بنیان در نمایشگاه های 
خارجی باید به دقت مورد بررســی قــرار گیرند، 
رتبه بندی شده و شــاخص هایی برای انتخاب آنها 
تعیین شــوند. از کارگزاران انتظــار داریم علاوه بر 
ارائه خدمات مطلوب به شــرکت های دانش بنیان 
حاضــر در پاویــون، شبکه ســازی و ارتباط های 
مناسبی با نهادهای کشــور میزبان برقرار کرده و 
جلسات B۲B میان نمایندگان شرکت ها و نهادهای 
 خارجی و شرکت های دانش بنیان حاضر در پاویون
 تدارک ببینند. خیاطیان تصریح کرد: شرکت های 
دانش  بنیانــی که بــا حمایت صندوق نــوآوری و 

شکوفایی و پرداخت بخشی...

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه رشــد منفی موالید از حدود ۱۲ درصد 
در پنج سال گذشته به حدود ۲ درصد بهبود یافته 
است، گفت: برای عبور کشور از چالش های جمعیتی 
به تلاش های بیشتری نیاز است. به گزارش سازمان 
تامین اجتماعی؛ عبدالحسین روح الامینی در بازدید 
از غرفه »خانواده ما« ســازمان تأمین اجتماعی در 
سی وپنجمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران، 
اظهار داشت: پس از تصویب قانون جوانی جمعیت 
در مجلس شورای اســلامی، طی دو سال گذشته 
تلاش های خوبی برای اجرای آن صورت گرفت و 

بودجه های خوبی به این قانون تخصیص داده شد.
وی با بیان اینکه این مشــوق ها کمک کرد تا رشد 
منفی موالید به حدود ۲ درصد برسد، افزود: هنوز 
شــاخص ها با وضعیت مطلوب فاصله دارد و برای 
عبور از این چالش جمعیتی، تلاش های بیشتری 
لازم اســت. نماینده دوره یازدهم و منتخب دوره 
دوازدهم مجلس شورای اسلامی با یادآوری اینکه 
همه دستگاه ها و ســازمان ها در قانون حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت تکالیف و مسئولیت هایی بر 
عهده دارند، ادامه داد: این که سازمان تأمین اجتماعی 
در بحث های فرهنگی و انجام تکالیف تعیین شده در 
مساله جمعیت پیشتاز شده است، خبر خوبی است 

و امیدواریم که این اقدامات در ادامه مسیر استمرار 
داشته باشد.

روح الامینی تاکید کرد: سازمان تأمین اجتماعی 
یک صندوق بازنشســتگی و بیمه اجتماعی است 
که باید بــا افزایش ورودی های جدید نســبت به 
پایداری منابع خود اقدام کنــد؛ از این رو موضوع 
جوانی جمعیت برای این سازمان اهمیت دارد زیرا 
با افزایش جمعیت جوان می تواند با کسب درآمد 
بیشتر، هزینه های ارائه خدمات و توسعه خدمات 

را پوشش دهد.
وی خاطر نشــان کرد: ســازمان تامین اجتماعی 
به عنوان یک صندوق بین نسلی از تحولات جمعیتی 
متأثر است بنابراین فارغ از تکالیف قانونی که برای 
این سازمان تعیین شده، نفس جوان سازی جمعیت 

برای سازمان این سازمان اهمیت دارد.
غلامحسین رضوانی نماینده مردم تهران در مجلس 
یازدهم نیز با اشــاره به غفلت چند ســاله برخی 
دستگاه ها نسبت به مساله جمعیت گفت: موضوع 
جمعیت چالشی اســت که برای حل آن عزم ملی 
لازم است و همه نیروها و همه جریان ها و سازمان ها 
و دســتگاه ها باید به میدان بیایند. رضوانی افزود: 
سازمان های مردم نهاد نیز برای عبور از این چالش 
جمعیتی باید در کنار نهادهای دولتی و حاکمیتی 

قرار بگیرند تا در فرصت باقیمانده تا از بسته شدن 
پنجره جمعیتی جلوگیری شود.

وی خاطر نشان کرد: مجلس یازدهم برای عبور از 
این چالش قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 
را مصوب کرد و دولت با اجــرای آن گام مهمی در 
موضوع جمعیت و فرزندآوری برداشت. این نماینده 
مجلس ابراز امیدواری کرد که با اســتمرار اجرای 
این قانون و اقدامات تکمیلــی در این حوزه، نتایج 
خوبی در راســتای جوان سازی جمعیت در کشور 

به دست آید.
مدیرعامل بانک رفاه نیز در بازدید خود از نمایشگاه 
کتاب تهران درباره اقدامات ایــن بانک در زمینه 
اجرای قانون جوانی جمعیت گفت: سال گذشته بالغ 
بر ۱۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه 
در قالب قانون جوانی جمعیــت و حمایت از نهاد 
خانواده و ترویج فرزندآوری پرداخت شــد که نرخ 

آن ۴ درصد و دوره بازپرداخت آن ۱۰ ساله است.
اسماعیل لله گانی با بیان اینکه عزم این بانک برای 
حمایت از نهاد خانواده و ترویج فرزندآوری جدی 
است، افزود: برای کارکنان بانک رفاه نیز مشوق هایی 
در همین راستا در نظر گرفته شــده که از جمله 
می توان به مرخصی هــای زایمان و مرخصی های 

تشویقی فرزندآوری اشاره کرد.

مدیرعامل ســازمان حمــل و نقــل و ترافیک 
شهرداری تهران با بیان اینکه برای ساخت فضای 
پارک های مکانیزه آمادگی همکاری با ســرمایه 
گذاران را داریم، گفت: به مجرد بررســی نهایی 
درخصوص پارک های حاشیه ای مناطق را برای 
جانمایی پارک های حاشــیه ای آماده می کنیم. 
فعلا ۱۴ منطقه دیگر را در لیست نهایی پارک های 

حاشیه ای قرار بدهیم.
به گزارش ایسنا،  شهریار افندی زاده درباره آخرین 
وضعیت پارک حاشیه ای گفت: شورای ترافیک 
شــهر تهران در مرحلــه اول طراحی پارک های 
حاشیه ای قرار شــد تا ۱۲۰ هزار فضای پارک را 
در مناطــق ۲۲گانه پایتخــت جانمایی کند. در 
ســال های مختلف با توجه به انعقاد قراردادهای 
مختلف با شرکت های گوناگون این طرح دنبال 
شد. در سال ۱۴۰۲ تلاش شد با نگرش جدید و با 
برنامه های اقتصادی بهتر کار از طریق شرکت های 
توانمند دنبال شود. در پایان سال ۱۴۰۲ انعقاد 

قراردادی با یکی از شرکت ها انجام شد و منجر به 
این شــد تا فضاهای منطقه یک، ۴ و ۵ تهران که 
حدود ۳۰ هزار فضای پارک است را با یک برنامه 

مناسب ساماندهی کند. 
وی ادامــه داد: البته پــارک حاشــیه ای برای 
توقف های کوتاه مدت ایده مناسبی است تا دیگر 
خودروها که در بــازه زمانی طولانی مدت نیاز به 

توقف دارند به پارکینگ عمومی مراجعه کنند. 
مدیرعامل ســازمان حمــل و نقــل و ترافیک 
شــهرداری تهران با بیان اینکه در ســال ۱۴۰۳ 
شهرداری تهران به دنبال تکمیل پارکینگ های 
عمومی و احداث پارکینگ های مکانیزه اســت، 
اظهار کرد: محل دقیــق پارکینگ های عمومی 
پیش بینی و مشخص شده است اما درخصوص 
پارک های مکانیزه به تمام شهرداری های مناطق 
ابلاغ شــده تا در این باره اقدامات لازم را لحاظ 

کنند. 
وی بیان کرد: در این راستا باید تکمیل اطلاعات 

به درســتی صورت گرفته و فضاها معرفی بشود. 
اما باید در ابتــدا پارکینک های مکانیزه ای که در 
سنوات قبل به بهره برداری رســیده و اکنون از 
کار افتاده و یا در نقاط نامناسبی جانمایی شده را 
بازسازی کنیم و به محدوده مناسب منتقل کنیم. 
تا یک ماه دیگر فضاهای پارک های مکانیزه ای که 
در دستور کار سال ۱۴۰۳ شهر تهران قرار دارد را 

مشخص می کنیم.
افندی زاده با بیــان اینکه برای ســاخت فضای 
پارک های مکانیزه آمادگی همکاری با ســرمایه 
گــذاران را داریم، عنوان کرد: به مجرد بررســی 
نهایی درخصوص پارک های حاشــیه ای ســایر 
مناطق را نیز برای جانمایی پارک های حاشیه ای 
آماده می کنیم. این نیازمند انعقاد قرارداد مجدد 
است تا فعلا ۱۴ منطقه دیگر را در لیست نهایی 
پارک های حاشــیه ای قرار بدهیم. در این رابطه 
هماهنگی های لازم نیز با پلیس راهور از ســوی 

شهرداری تهران انجام گرفته است.

معاون دریایی و تالاب های سازمان حفاظت محیط 
زیســت کشــور گفت: تامین حق آبه حوضه های 
آبخیز در حال پیگیری است و امیدواریم بتوانیم بر 
اساس فهم مشــترک، یک جدول از میزان حق آبه 
حوضه های آبخیز به ستاد احیای تالاب های کشور 

ارائه دهیم.
مجتبی ذوالجودی با اشــاره بــه وضعیت حق آبه 
تالاب ها اظهار کرد: آنچه در مورد حق آبه تالاب ها 
مدنظر سازمان حفاظت محیط زیست و وزارت نیرو 
بود، تامین حق آبه هایی بود که از طریق رودخانه ها 

وارد تالاب ها می شد، اما اکنون حق آبه های حوضه 
آبخیز هم مطرح است. وی افزود: با توجه به اینکه 
در ستاد احیای تالاب های کشور مقرر شد ارتباط 
خوبی بین دستگاه های مختلف برای تأمین حق آبه 
تالاب ها برقرار شود با وزارت نیرو وارد مذاکره جدی 
شــدیم تا این موضوع را به صورت علمی و عملی 
دنبال کنیم. البته در دو سال گذشته همکاری خوبی 
در مورد تامین آب برخی تالاب ها به ویژه تالاب های 
اقماری ارومیه انجام شد به گونه ای که قبل از بارش، 
شــرایط تالاب ها خوب بود و با آغاز بارش، آب به 

راحتی راه خود به سمت دریاچه ارومیه را باز کرد. 
معاون دریایی و تالاب های سازمان حفاظت محیط 
زیست کشــور گفت: مقرر شده اســت برای همه 
حوضه های آبخیز کشــور برنامه ریزی خوبی انجام 
شود و در حال برنامه ریزی هستیم. بیشترین پرت 
آب در حوزه کشاورزی اســت که مقرر شد وزارت 
کشاورزی نیز همراهی داشته باشد و جلساتی بین 
وزارت نیرو و وزارت کشاورزی تشکیل شود تا آب 
مورد نیاز حوزه کشاورزی مشــخص شود و بر این 

اساس منابع آب بهتر مدیریت شود.

مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعــی گفت: طی 
یک سال گذشــته در بخش بیمه بیکاری بیش از ۷ 
هزار میلیارد تومان کنترل مصارف داشتیم وحدود ۴۰ 
میلیون نسخه رایگان دارویی طی سال ۱۴۰۲ به دست 
مردم رسیده است. به گزارش سازمان تأمین اجتماعی، 
میرهاشم موسوی در سومین جلسه شورای معاونان 
این ســازمان با اشــاره به اینکه چالش های تامین 
اجتماعی از جمله پایدارسازی منابع، همچنان اولویت 
مهم ماست، افزود: طی یک سال گذشته در بخش بیمه 
بیکاری بیش از ۷ هزار میلیارد کنترل مصارف داشتیم 
و اگر توجه کنیم که در حــال حاضر بودجه برخی از 
وزارت خانه ها در کشور ما کمتر از ۲ هزار میلیارد تومان 

است، بزرگی این دستاورد مشخص می شود.
وی ادامــه داد: در موردی دیگر حــدود ۴۰ میلیون 
نســخه رایگان دارویی طی ســال ۱۴۰۲ به دست 
مردم رسیده اســت؛ این یک کار فوق العاده است که 

باید به درســتی برای مردم تبیین شود تا آثار خوب 
آن در جامعه آشکار شود. این رویکرد تحولی در سال 
۱۴۰۳ نیز باید در دستور کار ما باشد تا بتوانیم توسعه 
خدمات را در بخش های مختلف برای ملت شــریف 

ایران داشته باشیم.
مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی گفت :در جلسات 
و نشست های مختلف وقتی از دستاوردهای سازمان 
صحبت می کنیم، بخشی از آن از باب احیای انگیزه ها و 
افزایش روحیه جمعی است، اما این به معنای پایان کار 
ما و رفع چالش ها نیست. بنابراین برای کسب اطمینان 
از استمرار ارائه خدمات جاری و تعهدات آتی؛ چه در 
بخش کنترل هزینه های ســازمان و چه در ارتقای 
ارزش افزوده بخش های درمانی و چه در درآمدزایی 
باید به رویکرد حفظ و توســعه منابع سازمان توجه 
جدی داشته باشیم. نباید به اقدامات انجام شده اکتفا 

کنیم و برای ادامه مسیر فکر و طراحی نو لازم است.

وی ادامه داد : برای استمرار ارائه خدمات و پیگیری 
راهبرد توسعه خدمات؛ چه در بخش کنترل هزینه های 
ســازمان و چه در ارتقای ارزش افــزوده بخش های 
درمانی و چه در درآمدزایــی، باید به رویکرد حفظ و 
توسعه منابع سازمان توجه جدی داشته باشیم. نباید 
به اقدامات انجام شده اکتفا کنیم و برای ادامه مسیر 

فکر و طراحی نو لازم است.
موسوی با اشــاره به داشبورد مدیریتی طراحی شده 
از ســوی مرکز فناوری اطلاعات این سازمان، گفت: 
داشبورد مدیریتی طراحی شده، کار بسیار ارزشمندی 
برای مدیریت بر این سازمان مهم برمبنای اطلاعات 
دقیق و به هنگام است که البته باید تکمیل و توسعه 
آن با همکاری همه واحدهای سازمانی در برهه زمانی 
بسیار کوتاه انجام شود و خروجی آن به عنوان یک کار 
ماندگار برای استفاده همه سطوح مدیریتی در اختیار 

مجموعه سازمان تأمین اجتماعی قرار گیرد.

ایجاد ۳۰هزار فضای پارک حاشیه ای در ۳ منطقهکاهش رشد منفی موالید به ۲ درصد

مصرف آب زیاد در کشاورزی های اطراف تالاب ها

بیش از ۷ هزار میلیارد تومان کنترل مصارف در بخش بیمه بیکاری
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اقتصاد2
ایران

قیمت گذاری خودروهای برقی 
آزاد شد

سخنگوی شــورای رقابت اعلام کرد: با رای 
شــورای رقابت خودروهای برقی از شــمول 
مصوبه ۵۴۳ خارج شد. سپهر دادجوی توکلی 
سخنگوی شــورای رقابت اعلام کرد: اعضای 
شــورای رقابت به اتفاق آرا مصــوب نمودند 
خودروهای برقی از شــمولیت دستورالعمل 
بــازار خودروهای ســواری مصوبــه ۵۴۳ و 

اصلاحات بعدی آن خارج شود.
شــورای رقابت بهمن ماه 1۴01 با توجه به 
وضعیت انحصــاری بازار خودروی ســواری 
در کشور و بر اســاس بالا بودن شاخص های 
تمرکز، تقاضای انباشته در بازار و ممنوعیت 
یا محدودیت واردات، مصوبه ۵۴۳ را مختص 
خودروهای انحصاری تصویب کرد و بر اساس 
این دستورالعمل سازمان حمایت قیمت تمام 
شــده خودرو را محاســبه و وزارت صمت به 
عنوان تنظیم گر فنی آن را به خودروســازان 

ابلاغ می کند.

افزایــش ۵۴ درصــدی تورم 
بخش خدمات

طبق اعلام مرکز آمار، شــاخص کل قیمت 
تولیدکننده بخش های خدمات در ســــال 
1۴0۲ برابر است با ۹0۲.۲ که نسبت به سال 

قبل از آن ۵۴.۵ درصد افزایش یافته است.
شــاخص قیمــت تولیدکننــده بخش های 
خدمات مشتمل بر 1۳ بخش است که عبارتند 
از »آب رســانی، مدیریت پســماند، فاضلاب و 
فعالیت های تصفیه«، »تعمیر وســایل نقلیه 
موتوری و موتورســیکلت«، »حمــل و نقل و 
انبــارداری«، »فعالیت هــای خدماتی مربوط 
به تأمین جا و غذا«، »اطلاعــات و ارتباطات«، 
»فعالیت های بیمــه«، »فعالیت های املاک و 
مستغلات« و »فعالیت های حرفه ای، علمی و 
فنی«، »فعالیت های اداری و خدمات پشتیبانی«، 
»آموزش«، »فعالیت های مربوط به ســلامت 
انسان و مددکاری اجتماعی«، »هنر، سرگرمی و 
تفریح« و »سایر فعالیت های خدماتی«. گزارش 
شاخص قیمت تولیدکننده بخش های خدمات 

به صورت فصلی و سالانه منتشر می شود.
تغییرات شــاخص بخش های خدمات نیز به 
شرح ذیل است؛ شــاخص گروه »آب رسانی، 
مدیریت پســماند، فاضــلاب و فعالیت های 
تصفیه« در سال 1۴0۲ برابر است با ۳۶0.۸ 
که نسبت به ســال قبل ۳۲.۴ درصد افزایش 
یافته است. شاخص گروه »تعمیر وسایل نقلیه 
موتوری و موتورسیکلت« در سال 1۴0۲ برابر 
است با 1۷۵۳.0 که نسبت به سال قبل ۶۸.۵ 

درصد افزایش یافته است.
شــاخص گروه »حمل و نقل و انبارداری« در 
سال 1۴0۲ برابر اســت با ۹۶۵.0 که نسبت 
به سال قبل ۴۵.۶ درصد افزایش یافته است. 
شاخص گروه »فعالیت  های خدماتی مربوط 
به تأمین جا و غذا« در سال 1۴0۲ برابر است 
با ۳0۸۵.۷ که نسبت به سال قبل ۸۶.۵ درصد 

افزایش یافته است.
شاخص گروه »اطلاعات و ارتباطات« در سال 
1۴0۲ برابر است با ۳۶۲.۸ که نسبت به سال 
قبل 1۷.۹ درصد افزایش یافته است. شاخص 
گروه »فعالیت های بیمه« در سال 1۴0۲ برابر 
اســت با ۴0۵.۶ که نسبت به سال قبل ۳1.۳ 

درصد افزایش یافته است.
شــاخص گروه »فعالیــت  هــای املاک و 
مســتغلات« در ســال 1۴0۲ برابر است با 
۴۲۷.1 که نسبت به ســال قبل ۴۳.۸ درصد 
افزایش یافته است. شــاخص گروه »فعالیت  
های حرفه ای، علمی و فنی« در سال 1۴0۲ 
برابر اســت با ۵۵۹.0 که نسبت به سال قبل 

۴0.۳ درصد افزایش یافته است.
شاخص گروه »فعالیت  های اداری و خدمات 
پشــتیبانی« در ســال 1۴0۲ برابر است با 
1۳۷۸.۳ که نسبت به سال قبل ۴۷.۸ درصد 
افزایش یافته است. شاخص گروه »آموزش« 
در سال 1۴0۲ برابر است با ۶۹۲.۵ که نسبت 

به سال قبل ۵۲.۸ درصد افزایش یافته است.
شاخص گروه »فعالیت  های مربوط به سلامت 
انسان و مددکاری اجتماعی« در سال 1۴0۲ 
برابر است با 1۳1۳.۸ که نسبت به سال قبل 
۵۹.۵ درصد افزایش یافته است. شاخص گروه 
»هنر، سرگرمی و تفریح« در سال 1۴0۲ برابر 
است با 10۶۴.۳ که نسبت به سال قبل ۶۵.۲ 
درصد افزایش یافته است. شاخص گروه »سایر 
فعالیت های خدماتی« در ســال 1۴0۲ برابر 
است با 1۲۴۷.۵ که نسبت به سال قبل ۶۲.۴ 

درصد افزایش یافته است

خبر

تهران- ایرنا- رئیس بانک 
مرکزی با اشاره به اجرای 
سیاست تثبیت اقتصادی 
و تلاش بــرای پیش بینی 
پذیر کردن و ایجاد تعادل 
در بــازار ارز، از راه اندازی بــازار ارز توافقی با هدف 
رفع مشــکلات صادرکنندگان بخش خصوصی در 
آینده ای نزدیک خبر داد و گفــت: تعیین تکلیف 
بانک های ناتراز، اجــرای برنامه های عملیاتی برای 
کاهش نرخ رشد نقدینگی و پایه پولی و تامین مالی 

بخش تولید در دستور کار این بانک قرار دارد.
به گزارش بانــک مرکزی، محمدرضــا فرزین در 
نشســت با حضور جمعی از نماینــدگان منتخب 
مردم در دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی 
در ساختمان میرداماد، ضمن ارائه گزارشی شفاف 
از عملکرد و اقدامات عملیاتی موثر در حوزه پولی، 
ارزی و بانکی، بــا تاکید بر ضرورت اســتمرار این 
جلسات با هدف هم اندیشی و تبیین و نزدیک کردن 
نقطه نظرات نمایندگان با سیاست های بانک مرکزی 
به بیان نکاتی پرداخت که دغدغه اکثر نمایندگان 
حاضر در این نشست بود. طبق تاکید فرزین، قرار 
شد نشست نمایندگان مجلس با رئیس کل بانک 
مرکزی و معاونین این بانــک در پایان هر فصل به 
منظور هماهنگی و تعامل بیشتر با یکدیگر در اجرای 

برنامه ها و قوانین برگزار شود.

تداوم اجرای سیاست تثبیت اقتصادی با 
ابزارهای جدید

رئیس بانک مرکزی در ابتدای سخنان خود با اشاره 
به اجرای سیاســت تثبیت اقتصادی و تلاش برای 
پیش بینی پذیر کردن و ایجاد تعــادل و پایداری 
در بــازار ارز، از راه اندازی تالار ارز اشــخاص )بازار 
ارز توافقی( با هدف رفع مشــکلات صادرکنندگان 
بخش خصوصی در آینده ای نزدیک خبر داد و گفت: 
حجم صادرات خرد بخش خصوصی به حدود ۸ تا 
۹ میلیارد دلار در سال می رسد که عمده مشکلات 
ارزی در زمینه رفع تعهد نیز بــه این گروه مربوط 

می شود.
وی افزود: با بررسی این موضوع و در راستای اصلاح 
و کارآمدی بیشتر سیاست تثبیت ارزی، با همکاری 
وزارت صمت تصمیم گرفته شد تالار ارز اشخاص 
در مرکز مبادله ارز و طــلای ایران در اینده نزدیک 

راه اندازی شود.
فرزین با تاکید بر اینکه امسال با ایجاد سازوکار لازم 
در مرکز مبادله ارز و طلای ایران، " اســتفاده از ارز 
اشخاص" توسعه خواهد یافت گفت: هم اکنون نرم 

افزارهای مورد نیاز این برنامــه در مرکز مبادله ارز 
و طلای ایران آماده شده اســت و حداکثر تا پایان 
خرداد ماه به بهره برداری می رسد .رئیس کل بانک 
مرکزی تصریح کرد: با راه اندازی سامانه تبادل ارز 
اشخاص در مرکز مبادله، صادر کنندگان خرد بخش 
خصوصی می توانند ارز خود را با قیمت توافقی در 
این بازار رســمی و ضابطه مند عرضه کنند. رئیس 
شــورای پول و اعتبار همچنین با اشاره به عوامل 
اصلی تشکیل این بازار در مرکز مبادله ارز و طلای 
ایران گفت: بانک مرکزی نیز در این بستر به عنوان 
ناظر و رگولاتور حضور خواهد داشت و در صورت نیاز 
و به منظور تنظیم و ایجاد ثبات در بازار ارز توافقی 

نیز مداخله خواهد کرد.

برنامه ریزی برای تامین مالی ۳ میلیارد 
دلاری صنعت نفت

رئیس کل بانک مرکزی همچنین با اشاره به حضور 
جدی بانک مرکزی در حوزه ســرمایه گذاری های 
ارزی در داخل تاکید کرد: برنامه ریزی شده است تا 
در سال جاری ۳ میلیارد دلار تامین مالی از طریق 
انتشــار اوراق مرابحه ارزی انجام شود. این رقم در 
سال گذشــته و برای اولین بار با انتشار اوراق 100 
میلیون دلاری در مرکز مبادله ارز و طلا به فروش 

رسید.
فرزین با اشاره تامین مالی ۶00 میلیون دلاری برای 
توسعه زیرساخت های نفتی توسط بانک مرکزی در 
سال گذشته اظهار کرد: طبق توافق با وزارت نفت 
این مبلغ در سال جاری به ۳ میلیارد دلار افزایش 
خواهد یافت تا تولید نفت در کشور در مسیر رشد 

قرار گیرد.

گشــایش های ارزی، وضعیت مطلوب 
ذخایر و تامین ارز تولید 

رئیس کل بانک مرکزی در ادامه با اشاره به وضعیت 
خوب منابع ارزی کشور تاکید کرد: با گشایش های 
انجام شده در حوزه ارزی و دسترسی به منابع آزاد 
شده مسدودی در سایر کشــورها، به لحاظ منابع 
ارزی در وضعیت مطلوبی قرار داریم که این مسئله، 
باعث کنترل نوســانات بازار ارز با وجود تنش های 
نظامی، سیاســی و امنیتی در منطقه طی ماه های 

گذشته شده است.
فرزین با اشاره به شرایط تامین ارز کالاهای اساسی، 
سرمایه ای و واسطه ای در ســال گذشته و افزایش 
رشــد تامین در این حوزه ها گفت: در حال حاضر 
مشکلی در تامین نیازهای ارز در بخش های مختلف 
صنعتی، تجــاری، خدماتی و... نداریم. مســئله ما 
در حال حاضر، بهبود نظامات تخصیص ارز اســت 
به گونه ای که مردم، اثر تخصیص ارز حمایتی را در 

معیشت خود احساس کنند.
رئیس شورای پول و اعتبار با اشاره به اینکه شاخص 
تورم تولیــد کننده )PPI( رابطه همبســتگی ۹0 
درصدی با نرخ ارز حوالــه مرکز مبادله ارز و طلای 
ایران دارد گفت: این موضوع موجب شــده اســت 
تا شاهد روند کاهشــی تورم تولیدکننده در سال 
گذشته باشیم؛ زیرا عمده واردات کشور، کالاهای 
واسطه ای و سرمایه ای است که در بخش تولید به 
کار گرفته می شود و این کاهش تورم تولیدکننده از 

آثار سیاست تثبیت به شمار می رود.
فرزین در ادامــه تصریح کرد: تــورم دوازده ماهه 
شــاخص بهای تولیدکننده که اســفند 1۴00 در 
رقم ۶0.۹ درصــد بود در اســفند 1۴01 به ۳۶.۹ 

درصد و در اســفند 1۴0۲ نیز به رقم ۳۲.۶ درصد 
کاهش یافــت. تورم نقطه به نقطه شــاخص بهای 
تولیدکننده نیز در سال 1۴0۲ روند نزولی به خود 
گرفت به طوری که با کاهش 1۷.۹ واحد درصدی، 
از ۴۲.۴ درصد در اسفندماه 1۴01 به ۲۴.۵ درصد 

در اسفندماه سال 1۴0۲ رسید.
وی با شاره به نامگذاری سال جاری با عنوان جهش 
تولید، سیاست اعتباری بانک مرکزی را نیز تامین 
مالــی غیرتورمی بنگاه های اقتصادی برشــمرد و 
گفت: با استفاده از روش های تعهدی و اقلام زیر خط 
ترازنامه بانک ها مانند اوراق گام، فکتورینگ، برات 
الکترونیک، اعتبار اســنادی داخلی و .. تلاش می 
کنیم فرآیند تامین مالی بخش تولید بدون لطمه به 

برنامه کنترل نقدینگی و تورم، اجرایی شود.
فرزین در ادامه این نشســت با اشاره به درخواست 
برخی از فعــالان حوزه صادرات برای تســهیل در 
اجرایی شــدن ریــال برون مرزی در کشــورهای 
همســایه گفت:  ریال برون مرزی هم اکنون با سه 
کشور روسیه، افغانســتان و عراق در حال پیگیری 
است؛ کار در مورد روســیه تقریبا به اتمام رسیده 
اســت و بزودی عملیاتی خواهد شد. در خصوص 
افغانســتان مذاکــرات در حال انجام اســت و در 
خصوص عراق نیز با توجه بــه عدم بالانس تجاری 
بین دو کشور باید به راهکار دیگری برای بهره گیری 
از ریال برون مرزی در تبادلات با این کشور برسیم.

فرزین در این نشست با توجه به دغدغه نمایندگان در 
زمینه اصلاح ناترازی شبکه بانکی گفت: اراده دولت و 
بانک مرکزی حل مسئله ناترازی در شبکه بانکی است 
که متاسفانه این ناترازی طی سالیان گذشته همواره 
وجود داشته و اقدامات اصلاحی آن نیز بصورت کامل 
اجرایی نشده بود. در این راستا، سال گذشته ۳ موسسه 

نور توسعه و کاسپین تعیین تکلیف شدند.
رئیس کل بانک مرکزی افزود: برنامه اصلاح نظام 
بانکی با دقت و برنامه ریزی دقیق در حال اجراست 
و تا حصول نتیجه، ادامه خواهد داشت. تمام تلاش 
خود را می کنیم تا در مســیر اصلاح شبکه بانکی و 
ناترازی بانک های ناسالم، کمترین صدمه به اقتصاد 
کشور و شبکه بانکی وارد شــود. فرزین با اشاره به 
اجرایی شدن قانون جدید بانک مرکزی از خردادماه 
امســال تاکید کرد: با اجرایی شــدن قانون جدید 
اختیار بانک مرکزی برای نظارت و کنترل نقدینگی 
و اعتباری بیشتر و دستیابی به اهداف تعیین شده 
در حوزه شاخص های اقتصادی میسر خواهد شد. 
پیش از سخنان رئیس کل بانک مرکزی، نمایندگان 
منتخب مردم در دوازدهمین دوره مجلس شورای 
اســلامی به بیان دیدگاه های خود در حوزه های 
مختلف از جملــه اقدامات و فعالیــت های بانک 

مرکزی پرداختند.

بازار ارز توافقی راه اندازی می شود

تسهیل گری صادرات با ریال برون مرزی

شــرایط معافیت از مالیات بر 
اجاره اعلام شد

مشــاور وزیر راه و شهرسازی شرایط معافیت 
از مالیات بر اجاره، بر اساس قانون ساماندهی 

بازار زمین، مسکن و اجاره را اعلام کرد.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، "سید جواد 
سادات" درباره قانون ساماندهی بازار زمین و 
مسکن افزود: طبق ماده ۷ قانون ساماندهی 
بازار زمین و مســکن، اگر نرخ تورم عمومی 
برخی از اســتان ها بیش از ۳0 درصد باشد، 
وزارت راه و شهرســازی می توانــد از طریق 
شورای عالی مسکن نرخ افزایش اجاره بها را 

تعیین کند.
وی ادامه  داد: در یکــی از تبصره ها نیز به این 
موضوع اشــاره شــده که اگر موجری سقف 
افزایش اجاره بها را رعایت نکند، مستاجر حق 
دارد با گذشت پنج ســال که از آن ملک بلند 
شده، برای دریافت مابه التفاوت شکایت کند. 
البته قراردادهایی که پــس از تصویب قانون 

منعقد شوند، شامل این قانون خواهند شد.
ســادات در ادامه از ابزارهای تشویقی در نظر 
گرفته شــده برای موجــران و مزایایی برای 
معافیت های مالیاتی از درآمــد اجاره در این 
قانون خبر داد. وی گفــت: اگر موجری، خانه 
خود را در اختیار خانوارهای تحت پوشــش 
کمیته امداد یا بهزیستی قرار دهد، شامل 100 

درصد معافیت مالیاتی خواهد شد.
به گفته ســادات، اگر موجری خانه خود را به 
افرادی که کارگر یــا کارمند تامین اجتماعی 
هستند، اجاره دهد تا سقف معافیت بر حقوق 
مستاجر، از پرداخت مالیات معاف خواهد شد. 
مدیرکل حوزه وزارتی وزارت راه و شهرسازی 
یادآور شد: اگر موجری با مستاجر قرارداد ۲ تا 
سه ساله ببندد، به ترتیب ۷0 تا 100 درصد از 
معافیت های مالیات بر درآمد اجاره بهره مند 

خواهد شد.

صدور مهارت های فنی و حرفه ای 
به کشورهای همسایه

معاون وزیــر تعــاون،کار و رفــاه اجتماعی 
افزایــش ۵0 درصدی مراکز آمــوزش جوار 
کارگاهــی را از راهبردهای ســازمان فنی و 
حرفه ای در ســال جاری برشــمرد و گفت: 
توســعه دیپلماســی مهارت را به عنوان یک 
 سیاست خلاقانه در ارتباط با سایر کشورها در 

دستور کار داریم.
مهرداد عظیمی از وجود بیش از ۴100 مرکز 
آموزش جوار کارگاهی در کشــور به منظور 
تربیت نیــروی ماهر و متخصــص خبر داد و 
گفت: در ســال جاری افزایش ۵0 درصدی 
مراکز آموزش جوار کارگاهی را به عنوان یک 
راهبرد اساسی در دســتور کار داریم.سازمان 
فنی و حرفه ای با داشــتن بیــش از ۲۲ هزار 
آموزشــگاه آزاد فنی و حرفه ای، ۶۵۸ کارگاه 
آموزش دولتی، ۵000 مربی در بخش دولتی 
و ۴1۶0 آموزشگاه جوار کارگاهی در صنایع 
بزرگ سهم بسزایی در امر مهارت آموزی دارد.

وی تاکیــد کرد: بــا وجود مراکز آموزشــی 
 ۶0 مهارتــی، آزاد  آموزشــگاه های  و 
درصــد ماموریت ســازمان آمــوزش فنی 
 و حرفــه ای توســط بخــش خصوصــی

 انجام می شود.
معاون وزیــر تعاون،کار و رفــاه اجتماعی در 
عین حال توســعه دیپلماســی مهارت را از 
جمله برنامه های در اولویت ســازمان فنی و 
حرفه ای برشمرد و گفت: تقویت دیپلماسی 
مهارت با کشورهای همســایه از برنامه هایی 
است که امسال با جدیت دنبال خواهیم کرد 
و معتقدیم که از طریق آن می توان در صدور 
توانمندی های ایــران در امــر آموزش های 
مهارتی به کشورهای هدف بهره برداری کرد.

عظیمی آمادگی ســازمان فنی و حرفه ای در 
خصوص اعزام مربی به کشــورهای همسایه، 
تربیت نیــروی کار ماهر مورد نیــاز بازار کار 
کشورهای هدف و انتقال تجربیات در زمینه 
مهارت ها و اســتانداردهای آموزشی را اعلام 

کرد.
وی در پایان بهره گیری از تجربیات کشورها در 
حوزه آموزش های فنی و حرفه ای و سنجش 
صلاحیت را مــورد تاکید قــرار داد و گفت: 
در سال جاری توســعه دیپلماسی مهارت و 
گســترش چتر آموزش های مهارتی فراتر از 
مرزها را به عنوان یک سیاســت خلاقانه در 
ارتباط با کشورها دنبال و از ظرفیت  سازمان 
فنی و حرفه ای کشور برای خلق ثروت استفاده 

خواهیم کرد.
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یک مقام مســوول گفت: در طــرح نظارتی ماه 
مبارک رمضان و نــوروز 1۴0۳، ۴۹ هزار و ۲۴۲ 
واحد متخلف بــا بیش از ۵۵ هــزار و ۷۲۴ مورد 
تخلف شناســایی شــد. محمدابراهیم امینیان 
مدیــرکل حــوزه مدیرعامــل و هماهنگی امور 
استان های ســازمان حمایت اظهار کرد: در طرح 
نظارتی ماه مبارک رمضــان و نوروز 1۴0۳، بیش 
از ۲0۶ هــزار بازرســی در بخش هــای مختلف 
کالایی و خدماتی انجــام و ۴۹ هزار و ۲۴۲ واحد 
 متخلف با بیش از ۵۵ هــزار و ۷۲۴ مورد تخلف 

شناسایی شد.
بر اساس اعلام سازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان، وی افزود: طبق برنامه ریزی های 
صورت گرفته در راستای سیاست های راهبردی در 
حوزه نظارت و بازرسی، دستورالعمل اجرایی طرح 
نظارتی ویژه ماه مبارک رمضــان و نوروز 1۴0۳ 
جهت اجرا به ادارات کل صمت استان های کشور 

ابلاغ و به اجرا درآمد.
به گفته این مقام مســؤول، تشدید رصد و پایش 
وضعیت بازار توأم با برخــورد بهنگام، بازدارنده و 
مؤثر با متخلفین از سوی ادارات صمت استان ها، 
در اولویت قرار دادن رسیدگی به شکایات مردمی، 
برگزاری گشت های مشترک بازرسی با همکاری 

سایر نهادها و دستگاه های ذی ربط شامل ادارات 
کل جهــاد کشــاورزی، تعزیــرات، اتحادیه ها و 
اتاق اصناف و… از مــوارد تاکید شــده در این 

دستورالعمل است.
مدیــرکل حــوزه مدیرعامــل و هماهنگی امور 
اســتان های ســازمان حمایت، کاهش التهابات 
احتمالــی بــازار و حمایــت از حقــوق مصرف 
کنندگان، ناامن ســازی فضا بــرای متخلفین و 
ســودجویان در ایام ماه مبارک رمضــان و پایان 
سال 1۴0۲ را از جمله ویژگی های طرح نظارتی 
ویژه نوروز امســال عنوان کرد. امینیــان؛ بهره 
گیری از حداکثر ظرفیت های موجود در ســطح 
استان، جلب همکاری کلیه نهادها و دستگاه های 
ذی ربــط در چارچــوب کارگروه هــای تنظیم 
بازار اســتان به ریاست اســتانداران و همکاری و 
هماهنگی های صــورت گرفته با وزارت کشــور 
در راســتای اجرای دســتورالعمل طرح نظارتی 
 موصوف را از دیگر فعالیت های انجام شده در این 

ایام برشمرد.
مدیــرکل حــوزه مدیرعامــل و هماهنگی امور 
اســتان های ســازمان حمایــت در ادامه، ضمن 
بیــان بخشــی از فعالیت هــا و اقدامــات انجام 
شــده جهت اجرای بهینه طرح مذکور، آخرین 

آمارهای دریافتــی مربوط به بازرســی های این 
ایام را اعــلام کــرد و گفت: طبق جمــع بندی 
عملکــرد بازرســی ادارات صمت اســتان ها در 
طول برگــزاری طرح مذکــور، مجموعــاً تعداد 
۲0۶ هــزار و ۳۳۵ مــورد بازرســی از فعــالان 
 اقتصادی عرضه کننــده کالا و خدمــات انجام 

شده است.
امینیان با اذعان به اینکه بیشــترین بازرســی ها 
و پرونده هــای متشــکله توســط ادارات صمت 
استان ها به ترتیب در بخش واحدهای اقتصادی 
خرده فروش، توزیعــی و خدماتی انجام شــده 
است؛ تاکید کرد: در ایام مورد اشاره، محصولات 
خوراکــی و صنایع غذایــی و پوشــاک، کیف و 
 کفش بیشترین بازرســی ها را به خود اختصاص 

داده اند.
بنا بــر آمار این مقام مســؤول؛ این بازرســی ها، 
منجر به تنظیــم ۴۹ هزار و ۲۴۲ فقــره پرونده 
تخلــف در خصــوص ۵۵ هــزار و ۷۲۴ تخلف 
احــرازی از انــواع تخلفات تعریف شــده صنفی 
و تعزیری جمعاً بــه ارزش بیــش از 1۵ همت و 
ارسال الکترونیکی به منظور رسیدگی به سامانه 
تعزیرات حکومتی اســتان ها شده است. امینیان 
عنوان کرد: عمده ترین تخلفات کشــف شــده 

مربوط به تخلف گرانفروشی است. گفتنی است: 
شــاخص های کلان بخش بازرسی طرح نظارتی 
ویژه ماه رمضان و نــوروز 1۴0۳ در مقایســه با 
طرح های مشابه ســال های گذشــته، حاکی از 
آن اســت که تعداد بازرســی های به عمل آمده 
در بخش های مختلف کالایــی و خدماتی، تعداد 
کل واحدهای متخلف شناســایی شــده، تعداد 
تخلفات کشف شده و نسبت پرونده های متشکله 
به تعداد کل بازرســی ها بیانگر ارتقــا بهره وری، 
هدفمندتر شــدن بازرســی ها بــا بهره گیری از 
 سامانه های هوشمند و کیفی تر شدن پرونده های 

متشکله است.
مدیــرکل حــوزه مدیرعامــل و هماهنگی امور 
اســتان های ســازمان حمایت در پایان بر تداوم 
طرح های نظارتی بر واحدهــای صنفی، توزیعی 
و خدماتی با اســتفاده از حداکثر توان بازرســان 
ادارات کل صمت اســتان ها تاکیــد کرد و گفت: 
یکــی از مهمتریــن رســالت ها و اهــداف این 
ســازمان نظارت جدی بر بازار با هدف کمک به 
ثبات و آرامش آن اســت تا دغدغه های معیشتی 
مردم کمتر شــود بنابراین حداکثــر تلاش خود 
 را در جهــت بهبود وضعیــت بازار و رفــاه مردم 

به کار می بندیم.

از اول فروردین ماه تا بیســت و پنجم اردیبهشت 
ماه 1۴0۳، ۸ میلیارد و 1۵۲ میلیون دلار ارز برای 
واردات کالاهای اساســی، دارو، کالاهای تجاری 
و بازرگانی، واردات در مقابل صــادرات و خدمات 

تأمین شده است.
بر اســاس اعلام بانــک مرکزی؛ اصغر بالســینی 
ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طــلای ایران گفت: 
برای کالاهــای اساســی و دارو دو میلیارد و 1۴۵ 
میلیون دلار، بــرای کالاهای تجــاری و بازرگانی 
مبلغ چهار میلیــارد و ۴0۸ میلیــون دلار و برای 
خدمات 1۸۴ میلیون دلار و برای واردات در مقابل 
 صادرات یک میلیارد و ۴1۵ میلیون دلار تأمین ارز 

صــورت گرفــت. بالســینی بیــان کــرد: برای 
واردات کالای اساســی کشــاورزی شــامل 
نهاده هــای  و  روغنــی  دانه هــای   گنــدم، 
دامی مبلــغ یک میلیــارد و ۸۹۳ میلیــون دلار، 
بــرای دارو، مــواد اولیــه دارویــی و تجهیــزات 
پزشــکی مبلغ ۲۵۲ میلیــون دلار و در مجموع 
مبلــغ دو میلیــارد و 1۴۵ میلیــون دلار بــرای 
 کالای اساســی و دارو ارز با نــرخ ۲۸,۵00 تومان 

پرداخت شد.
ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طــلای ایران افزود: 
تأمیــن ارز نیمایی بــرای »صنایع حمــل و نقل 
و خودرو« معــادل ۷۳0 میلیــون دلار، »صنایع 

تجهیزات برق و الکترونیک« معادل ۵۲1 میلیون 
دلار، »صنایــع معدنــی« معــادل ۳۵۷ میلیون 
دلار، »ماشــین آلات و تجهیــزات تولید« معادل 
۲۹۹ میلیــون دلار و »منســوجات و پوشــاک« 
معادل ۲۵۸ میلیــون دلار صورت گرفته اســت. 
این گروه های صنایع همچنین بــه ترتیب ۳۷۹، 
۸1، ۳0۳، ۲0۳ و 11 میلیــون دلار ارز توافقی یا 
واردات در مقابــل صادرات تا پایان روز بیســت و 
پنج اردیبهشت ماه ســال جاری دریافت کرده اند. 
علاوه بر این گروه ها، دو میلیــارد و ۲۴۳ میلیون 
دلار ارز نیمایــی و ۴۳۸ میلیــون دلار ارز واردات 
 در مقابل صــادرات به ســایر صنایــع اختصاص 

داده شــده اســت. وی گفت: تاکنون طی بیست 
و شــش حراج شــمش طلا در این مرکــز حدود 
 چهــار هــزار و 1۲0 کیلوگــرم طلا بــه فروش 

رسیده است.
گفتنی است، در روز ۲۶ اردیبهشت ماه 1۴0۳ در 
تالار اســکناس ارز مرکز مبادله ایران، دلار با نرخ 
۴۴ هزار و ۸۶۸ تومان، یورو با نرخ ۴۸ هزار و ۵۳۹ 
تومان و درهم با نرخ 1۲ هــزار و ۲1۷ تومان مورد 
مبادله قرار گرفت.  به همین ترتیب تالار حواله ارز، 
شاهد مبادله دلار با نرخ ۴1 هزار و ۸۹۴ تومان، یورو 
با نرخ ۴۵ هزار و ۳۲1 تومان و درهم با نرخ 11 هزار 

و ۴0۷ تومان بود.

سازمان حمایت:۵۰ هزار واحد متخلف شناسایی شد

گرانفروشی در صدر تخلفات

تامین ۸.۱ میلیارد دلار ارز برای واردات کالاهای اساسی

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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گزارش های جدید مرکز آمار نشان می دهد تورم 
ســالانه در بخش های صنعت و خدمات کاهش 

یافته است.
این گزارش ها نشــان می دهد تغییرات شاخص 
قیمت تولیدکننده بخش صنعت نسبت به سال 
قبل )تورم سالانه( در سال ۱۴۰۲ به ۲۹.۹ درصد 
رسید که در مقایسه با همین اطلاع در سال قبل 
)۳۱.۷ درصد(، ۱.۸ واحد درصد کاهش داشته 
است. تورم سالانه در سال ۹۹ و ۱۴۰۰ به ترتیب 

۵۶.۸ و ۵۶.۷ درصد بود.

مرکــز آمــار همچنیــن در گــزارش دیگری 
اعلام کــرد که تورم ســالانه و نقطــه به نقطه 
بخش خدمات هــم کاهش یافته اســت. طبق 
این گزارش، تورم ســالانه بخــش خدمات که 
در پایان سال گذشــته به ۵۴.۵ رسیده بود، در 
پایان فروردین ۱۴۰۳ بــه ۵۱.۷ درصد کاهش 
یافته اســت. همچنین تــورم نقطه بــه نقطه 
بخش خدمات از ۴۹.۸ درصد در پایان اســفند 
 ۱۴۰۲ به ۳۲.۷ درصد در پایان فروردین ۱۴۰۳ 

رسیده است.

در حالی مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن از ارسال 
۹ میلیون پیامک به مالکان خانه های خالی خبر 
داده که برخی نمایندگان مجلس معتقدند هنوز 
ساختار قابل اتکایی برای شناسایی این واحدها به 
وجود نیامده است. مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن 
وزارت راه و شهرسازی از شناسایی ۱۲ هزار خانه 
در کشور خبر داده اســت. ابوالفضل نوروزی در 
این باره گفته است: بر اساس ارزیابی های انجام 
شــده ۱۲۰ هزار خانه خالی محرز شناسایی و با 
معرفی این واحدها به سازمان امور مالیاتی  برای 

تمامی مالکان آنها برگه تشخیص صادر شد.
وی با بیــان این که فرآیند مالیات ســتانی از این 
واحدها آغاز خواهد شــد، یادآور شد: با شناسایی 
اولیه از خانه های خالی ۹ میلیون پیامک به مالکان 
واحدهای خالی شناسایی شده ارسال شد. ضمن 
این که با تمام افرادی که بیش از ۳ خانه در اختیار 
داشتند، تماس گرفته شد. همچنین با ۳۰۰ شرکت 
حقوقـی که گزارش خانه خالی از آنها داشتیم نامه 
نگاری شد و تذکرات لازم به این شرکت ها داده شد. 
وی افزود: راهکارهای اتخاذ شده  منجر به عرضه 
۱۸۲ هزار واحد مسکونی به بازار مسکن در قالب 

اجاره یا فروش عرضه شود.
به گــزارش تســنیم، اوایــل ماه جــاری عضو 
کمیســیون اقتصــادی مجلــس در خصوص 
خانه های خالی گفته بــود: یکی از اولین قوانین 

خوبی که مجلس یازدهم در راستای تعدیل نرخ 
اجاره بها و شناسایی خانه های خالی مصوب کرد 

قانون مالیات بر خانه های خالی بود.
محسن علیزاده افزود: در جهت اجرا قانون مجلس 
و در جلساتی که در کمیسیون اقتصادی برگزار 
شد وزارت راه و شهرسازی و وزارت اقتصاد موظف 
به ایجاد ساختار و سامانه ای به نام »سامانه املاک 
و اسکان« برای شناسایی مسکن های خالی شدند 
اما به نظر می آید هنوز ساختار قابل اتکایی برای 

شناسایی این واحدها به وجود نیامده است.
وی با اشــاره به عدم همــکاری احتمالی برخی 
دستگاه ها برای ایجاد ســاختاری ثابت، یادآور 
شد: به هرحال این قانون مصوب مجلس و مجری 
آن دولت است و قاعدتاً هر دستگاهی که از انجام 
وظایف خود برای تکمیل سامانه سر باز بزند دچار 
تخطی شده و کمیسیون اقتصادی آمادگی آن را 
دارد که دستگاهی که همکاری نمی کند را دعوت 
و از آن مطالبه کند و درواقع از ابزارهای نظارتی 

خود استفاده کند.
وی بــا انتقاد از برخــی روش های شناســایی 
مسکن های خالی، مطرح کرد: به جای استقرار 
گشت های هزینه بر برای شناسایی مسکن ها در 
هر استان بهتر است بودجه و انرژی را برای تقویت 
سامانه الکترونیکی گذاشت و به سمت استفاده از 

روش های نوین و جدید رفت.

طبق قانون جدید تامین مالی، هرگونه نقل وانتقال دارایی به شرکت های 
سهامی طرح )پروژه(، صندوق های تأمین مالی زمین ساختمان املاک و 
مستغلات از اشخاص مؤسس آن ها و بالعکس مشمول نرخ مالیات صفر 
شده است. سیاوش پرویزی نژاد، رئیس اداره امور صندوقهای سرمایه 
گذاری سازمان بورس با اشاره به قانون تأمین مالی تولید و زیرساخت ها 
که در تاریخ ۱۴۰۳/۰۲/۱۷ توســط رئیس جمهور، جهت اجرا ابلاغ 
شده، گفت: هدف اصلی این قانون توسعه و تسهیل تأمین مالی برای 

بخش های تولیدی و زیرساختی کشور است.
وی با اشاره به اینکه، مفادی از این قانون متوجه فعالیت »صندوق های 
ســرمایه گذاری« اســت ، گفت:  بند پ ماده یک قانون تأمین مالی 
تولید و زیرساخت، »صندوق های تأمین مالی« را به عنوان شقه ای از 
صندوق های سرمایه گذاری معرفی کرده است که به نظر می رسد این 
نوع تعریف، مکمل تعریف »صندوق های سرمایه گذاری« معرفی شده 
در قانون بازار اوراق بهادار و قانون توســعه ابزارهای و نهادهای مالی 
جدید باشد که در چارچوب قوانین و مقررات سازمان بورس و اوراق 

بهادار تأسیس می گردند.
وی افزود، در حــال حاضر صندوق های ســرمایه گذاری خصوصی، 
جسورانه، پروژه و زمین و ساختمان در عمل وظیفه تأمین مالی را بر 
عهده داشتند و همچنین صندوق های سرمایه گذاری در اوراق بهادار 
با درآمد ثابت، به عنوان اصلی ترین خریداران اوراق بدهی شرکتی و 
دولتی نقش مؤثری در تأمین مالی بخش خصوصی و دولتی داشتند، 
لیکن به نظر می رسد قانون گذار اهمیت خاصی برای این صندوق ها 
قائل شده است و تأکید بر راه اندازی صندوق های دیگری در راستای 

توسعه تأمین مالی داشته باشد.
به گفته پرویزی نژاد، بند الف ماده ۲۴ قانون مذکور اشــعار می دارد: 
»هرگونه نقل وانتقال دارایی به شرکت های ســهامی طرح )پروژه(، 
صندوق های تأمین مالی زمین ســاختمان املاک و مســتغلات از 
اشخاص مؤسس آن ها و بالعکس را مشــمول نرخ مالیات صفر قرار 

داده است.«
رئیس اداره امور صندوقهای ســرمایه گذاری سازمان بورس گفت: 
اهمیت ویژه این بند در این مسئله اســت که نقل وانتقال دارایی به 
صندوق های ســرمایه گذاری مذکــور و همچنیــن از صندوق های 
ســرمایه گذاری مذکور، به صورت ســالانه در بودجه های سنواتی 

مشمول مالیات صفر می گردید.
وی افزود، همواره فعالان بازار سرمایه و نهادهای مالی با این ابهام روبرو 
بودند که آیا در سال آتی این موضوع نیز تصریح خواهد شد یا خیر. با 
تصویب این بند متقاضیان تأسیس صندوق های سرمایه گذاری زمین 
و ســاختمان، املاک و مستغلات و ســایر صندوق هایی که در زمره 

صندوق های تأمین مالی قرار می گیرند، دیگر نگرانی از بابت پرداخت 
مالیات بابــت نقل وانتقال دارایی از این نــوع صندوق ها و به این نوع 
صندوق ها نخواهند داشت و به واسطه این ثبات در قانون توسعه کمی 

و کیفی این صندوق ها در آینده تسریع خواهد شد.
پرویزی نژاد اعلام کرد، بند پ ماده ۲۴، نقل وانتقال و سود حاصل از 
نقل وانتقال دارایی شرکت مادر تخصصی )هلدینگ( به/ از شرکت های 
زیر مجموعه که بــرای انتقال به صندوق های تأمیــن مالی صورت 
می گیرد مشمول مالیات با نرخ صفر اســت. این موضوع می تواند به 
عنوان یک محرک و انگیزه برای شــرکت های هلدینگ در راستای 
تأسیس و راه اندازی صندوق های ســرمایه گذاری تأمین مالی تلقی 
گردد. این موضوع می تواند به توسعه و تعمیق تأمین مالی کمک کند؛

تبصره ۳ مــاده ۲۴، تملک واحدهای ســرمایه گذاری صندوق های 
سرمایه گذاری نیکوکاری ثبت شده نزد سازمان بورس و اوراق بهادار 
توســط هر یک از ارکان صندوق های یاد شــده و همچنین هرگونه 
پرداخت از طرف این صندوق ها بــه ارکان آن به منظور اختصاص به 
امور نیکوکاری در صورت تأیید رکن ناظر صندوق، از پرداخت مالیات 
بر درآمد اتفاقی معاف اســت. نکته ظریفی که در این بند اشاره شده 
است درآمدهای مدیران اجرای صندوق های سرمایه گذاری مذکور از 
محل سرمایه گذاری اشخاص ثالث در این صندوق هاست که به عنوان 
درامد اتفاقی معاف از مالیات شــده است. تصویب این مسئله توسعه 
صندوق های سرمایه گذاری با ویژگی نیکوکارانه را تسهیل می نماید 
و می تواند باعث افزایش حجم دارایی های تحت تملک صندوق های 
سرمایه گذاری موجود گردد. معافیت مالیاتی در نظر گرفته در این بند 
باعث می شود اشخاص واجد شرایط بیشتری به سمت صندوق های 
سرمایه گذاری دارای ویژگی نیکوکارانه جذب شده و کمک شایانی به 

توسعه فرهنگی سازوکار این صندوق ها صورت پذیرد.
این مقام مسئول، با اشاره به دیگر مفاد این قانون که مرتبط با فعالیت 
صندوق های سرمایه گذاری اســت؛ به بند الف ماده ۲۱ قانون اشاره 
کرد و گفت: این بند »انتقال دارایی پایه از به ابزارهای مالی مبتنی بر 
دارایی پایه مصوب شورای عالی بورس و اوراق بهادار از جمله صندوق 
طرح )پروژه( و گواهی صرفه جویی انرژی از شــمول قانون مالیات بر 
ارزش افزوده مصوب ۱۴۰۰/۳/۲ با اصلاحات و الحاقات بعدی مستثنی 
می باشند.« مزایایی که همه و همه کمک می کند بخش تولید بتواند 

با گزینه های بیشتری برای تأمین مالی روبرو شود.
سازمان بورس همواره تلاش می کند از طرح ها و پروژه های تأمین مالی 
که بخش تولید ارائه می نمایند، در صورت تأمین منافع سرمایه گذاران 
حمایت نماید و در اولویت بررســی قرار دهد. طبیعتاً این طرح ها از 
طریق گزینه های موجود می توانند با احراز شرایط تأمین مالی گردند.

وزارت کار درصدد است تا هدفگذاری جذب نیروی کار 
در سال جاری را افزایش داده و ۴۰۰ هزار نفر را از طریق 
سامانه جست وجوی شغل وارد بازار کار کند. به گزارش 
ایسنا، سامانه جست وجوی شــغل به منظور کاهش 
هزینه های جست وجوی شغل، اتصال سریع کارفرما 
و کارجو به یکدیگر، رضایــت خاطر مخاطبان و ایجاد 

پویایی در بازار کار تیر ماه سال گذشته راه اندازی شد.
با رونمایی از سامانه جســت و جوی شغل در وزارت 
کار ۳۵۰ هزار فرصت شــغلی طی ۸ ماه توسط بخش 
خصوصی بارگذاری شده است.با ایجاد این سامانه علاوه 
بر فراهم شــدن امکان ثبت درخواست شغلی توسط 
جویندگان کار، کارفرمایان نیز فرصت های شغلی مورد 
نیازشان را به شکل رایگان در سامانه بارگذاری و نیروی 
کار ماهر و مورد نیاز خود را تامین می کنند.کارشناسان 
بر این باورنــد که با توجه به آمار بــالای بیکاری فارغ 
التحصیلان، ایجاد سامانه جست وجوی شغل در توسعه 

کاریابی ها و بهبود وضعیت اشتغال اثرگذار است.
اخیرا در جلسه ای با حضور معاون اول رئیس جمهور 
اعلام شد با رونمایی از سامانه جست و جوی شغل در 
وزارت کار ۳۵۰ هزار فرصت شغلی طی ۸ ماه توسط 
بخش خصوصی بارگذاری شده است که با راه اندازی 
نظام جامع اطلاعات بازار کار، اســتانداران به راحتی 
به تعداد بیکاران در هر استان به ویژه فارغ التحصیلان 

دانشگاهی دسترسی خواهند داشت.

در همین راستا سید صولت مرتضوی ـ وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی از ثبت نام ۳۰۰ هزار کارجو در سامانه جست 
و جوی شغل خبر داده و گفته است: تعداد قابل توجهی 
از این افراد از طریق ســامانه جذب بازار کار شدند.وی 
البته گفته که کارخانه ها و کارفرمایان هم در این سامانه 
ثبت نام کردند اما متأسفانه متناسب با نیاز آنها نتوانستیم 
کارگران را هدایت کنیم و کارگران نخواستند که در آن 
مشاغل حضور پیدا کنند. وزیر کار تاکید کرده که امسال 
هدفگذاری افزایش یافته و روی جــذب ۴۰۰ هزار نفر 

هدفگذاری کرده ایم که امیدواریم آن را محقق کنیم.
طبق آخرین آمار از زمان تاسیس و راه اندازی سامانه 
جست وجوی شــغل تاکنون ۳۳۰ هزار نیروی کار در 
ســامانه ثبت نام کرده و از این تعداد ۳۵ هزار نفر وارد 
بازار کار شده اند.همچنین طی این مدت بیش از ۳۰ 
هزار کارفرما ثبت نام کرده و بیش از ۳۱۷ هزار فرصت 

شغلی را به ثبت رسانده اند.
آن دســته متقاضیــان کار کــه  از مهــارت خاصی 
برخوردارنــد، می تواننــد با نام نویســی در ســامانه 
جست وجوی  شــغل، فرصت های شــغلی موجود در 
سامانه را بررســی و در صورت تایید کارفرما، مراحل 
مصاحبه و پذیرش را دنبال کنند.آنطور که امید ملک- 
مدیرکل دفتر توســعه نهادهای کارآفرینی و هدایت 
نیروی کار وزارت کار گفته، در گذشــته سامانه های 
کاریابی راه اندازی شده بودند اما بهره وری آن ها آن طور 

که سیاستگذار انتظار داشــت بالا نبود لذا وزارت کار 
برای رفع این مشکل بســتری فراهم کرد تا بازیگران 
حوزه کار اعم از کارجو و کارفرمــا نیاز خود را مطرح 

کرده و به یکدیگر متصل شوند.
اصلاح آیین نامه مربوط به کاریابی ها در ســال ۱۴۰۱ 
به تصویب هیات وزیران رسید و سامانه جست وجوی 
شــغل از تیرماه ۱۴۰۲ آغاز به کار کرد. این ســامانه 
ضمن شفاف سازی اطلاعات بازار کار هزینه جست و 
جوی شغل را برای کارجو و کارفرما کاهش می دهد. از 
سوی دیگر با توجه به آنکه سامانه به واسطه حاکمیتی 
بودن به بانک های اطلاعاتی متصل اســت، ســوابق 
شغلی،تحصیلی و مهارتی کارجو را راستی  آزمایی کرده 

و کارفرما نیروی مورد نظر خود را انتخاب می کند.
درحال حاضر افراد متقاضی کار که از مهارت خاصی 
برخوردارند، می توانند در سامانه جست وجوی شغل 
نام نویسی کرده و فرصت های شغلی موجود در سامانه 
را بررسی و در صورت تایید کارفرما مراحل مصاحبه و 
پذیرش را دنبال کننــد. کارفرمایانی هم که به دنبال 
جذب نیروی کار ماهر در بخش های مختلف هستند 
می توانند با ثبت نام در ســامانه رزومه های مختلف را 
مشاهده و نسبت به پذیرش نیروی کار اقدام کنند. کلیه 
کارفرمایان و جویندگان کار درصورت تمایل می توانند 
 https://shoghl.mcls.gov.ir با مراجعه به نشانی

از مزایا و خدمات سامانه استفاده کنند.

معاون آب و خاک وزارت جهاد کشــاورزی گفت: اجرای 
سالانه ۳۵۰ هزار هکتار سامانه های نوین آبیاری در برنامه 
هفتم توسعه جزو تکالیف وزارت جهاد کشاورزی است که 
برای اجرای آن باید منابع مالی مناسب و الزامات آن فراهم 
شــود. به گزارش وزارت جهاد کشــاورزی، صفدر نیازی 
شهرکی در دومین نشست هم اندیشی علمی آب کشاورزی 
ایران با موضوع "جایگاه آب در سند ملی دانش بنیان امنیت 
غذایی" افزود: این یک معاونت اجرایی اســت و در حوزه 
سخت افزار فعالیت بیشتری دارد، لذا در سیاستگذاری ها 
تصمیم بر این شد تا مباحث نرم افزاری نیز در این معاونت 

به کار گرفته شود تا با تلفیق این دو، عملکرد و نتیجه بهتری 
حاصل شــود. معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی 
اظهارداشــت: در این راستا سلسله بحث هایی با همکاری 
دفتر امور آب کشــاورزی و موسسه تحقیقات خاک و آب 
در زمینه آب کشاورزی مطرح شد که مقرر شده با حضور 
اندیشمندان و مسوولان ذی ربط به بحث و چالش گذاشته 
شود. وی گفت: در سند ملی امنیت غذایی کشور ۲۲۱ اقدام 
برای وزارت جهاد کشاورزی در نظر گرفته شده است که 
در حوزه آب کشــاورزی، افزایش بهره وری آب و راندمان 
آبیاری، کاهش کل مصرف آب کشاورزی و افزایش میزان 

برخورداری از سامانه های نوین آبیاری از جمله تکالیفی است 
که برعهده این معاونت می باشد. وی با تاکید بر این که اجرای 
این موارد در سند ملی امنیت غذایی نیازمند تامین منابع 
مالی و الزامات آن است، تصریح کرد: در سند ملی امنیت 
غذایی، اجرای ســالانه ۵۰۰ هزار هکتار سامانه های نوین 
آبیاری، افزایش بهره وری آب از ۱.۳۹ به ۲.۶ کیلوگرم ماده 
خشک بر مترمکعب، افزایش راندمان آبیاری از ۴۵ درصد به 
۶۰ درصد، کاهش کل آب مصرفی در بخش کشاورزی از ۸۱ 
میلیارد مترمکعب به ۵۱ میلیارد مترمکعب به عنوان تکلیف 

وزارت جهاد کشاورزی تا پایان سال ۱۴۱۱ آمده است.

رئیس سازمان امور مالیاتی کشــور از امکان پرداخت 
مالیات مقطوع مشاغل در ۱۵ قســط خبر داده است. 
محمدهادی ســبحانیان، رئیس سازمان امور مالیاتی 
کشــور اعلام کرده است که در راســتای تحقق شعار 
سال ۱۴۰۳ و تعامل حداکثری با اصناف و مشاغل برای 
اولین بار سازمان مالیاتی امکان پرداخت مالیات مقطوع 

مشاغل در ۱۵ قسط)سه برابر پارسال( را فراهم کرد.
لازم به ذکر است، در سال گذشــته حداکثر تقسیط 
مالیات برای مودیان ۵ ماه بوده اســت. با این تصمیم 

ســازمان امور مالیاتی و افزایش چند برابری ســقف 
تبصره ماده ۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم، می توان 
 انتظار داشت که مودیان بیشتری از ظرفیت این تبصره 

استفاده کنند.
به نظر می رسد که ســازمان امور مالیاتی در راستای 
کاهش پرونده هایی که نیاز به رسیدگی دارند و بعضاً 
رســیدگی و وصول مالیات آنها تا حدود دو سال زمان 
می برد دست به گسترش دامنه تبصره ۱۰۰ و افزایش 

تسهیلات آن کرده است.

رئیــس اتحادیــه مرغــداران میهــن گفــت: بنابر آمــار از 
ابتــدای ســال ۳۳ هــزار تــن تخم مــرغ بــه کشــور های 
 عــراق، افغانســتان و حاشــیه خلیــج فــارس صــادر 

شده است. 
حمیدرضا کاشــانی، رئیــس اتحادیه مرغــداران میهن گفت: 
قیمت کنونی هــر کیلو تخم مــرغ درب مرغــداری ۴۹ تا ۵۰  
هزار تومان اســت که با نرخ پیشــنهادی معاونت امــور دام ۷ 
 هزار تومــان قیمت پیشــنهادی اتحادیــه ۱۳ هــزار تومان

 اختلاف دارد.

به گفته او، با توجه به زیان مرغداران طی ۵۰ روز اخیر، اتحادیه 
در راستای حمایت از تولید اقدام به خرید حمایتی تخم مرغ با 
قیمت ۵۲ هزار تومان از مرغداران در راســتای پایداری تولید و 

ثبات بازار کرده است.
کاشــانی درباره آخرین وضعیت صــادرات تخم مــرغ افزود: 
بنابر آمار از ابتدای ســال ۳۳ هزار تن تخم مرغ به کشــور های 
عراق، افغانســتان و حاشــیه خلیج فارس صادر شــده است و 
 پیش بینــی می شــود که تا پایان ســال بــه ۱۵۰ هــزار تن 

برسد.

رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغــداران میهن از صادرات تخم 
مرغ به روسیه خبر داد و گفت: روز گذشته اولین محموله حاوی 
یک تریلی ۲۵ تنی به روسیه صادر شده است و امیدواریم با رفع 
مشکلات بتوانیم تا پایان سال ۲۰ هزار تن محصول به این کشور 

صادر کنیم.
او با بیان اینکه مشکلی در تولید تخم مرغ نداریم، گفت: با وجود 
حذف تعدادی از گله ها برآورد می شــود که تولید تخم مرغ در 
اردیبهشــت به ۱۰۵ هزار تن برســد که این میزان مازاد بر نیاز 

کشور است.

گزارش جدید سازمان ملی 
بهره وری ایران نشان می دهد 
بهره روی عوامــل تولید در 
۹ ماهــه ۱۴۰۲ رشــد ۲.۸ 
درصدی داشته است. گزارش 
جدید سازمان ملی بهره وری نشــان می دهد شاخص 
بهره وری کل عوامل تولید اقتصاد کشور در ۹ ماهه ۱۴۰۲ 
به روند صعودی ســال های اخیر خود ادامه داده است. 
گزارش مذکور نشان می دهد رشد بهره وری کل عوامل 
تولید در ۹ ماهه ۱۴۰۲ معادل ۲.۸ درصد بوده اســت. 
گزارش سازمان ملی بهره وری همچنین نشان می دهد 
بهره وری کل عوامل تولید در دولت سیزدهم ۳.۴ درصد 
بوده در حالی که این رقم در دولت دوازدهم، منفی ۰.۶ 

درصد و در ۵۰ سال اخیر، ۰.۲ درصد بوده است.
چندی پیش رئیس سازمان ملی بهره وری، با بیان اینکه 
شــاخص بهره وری کل عوامل تولید در دهه ۹۰ روند 
نزولی یا عمدتا ثابت داشــته گفت: این در حالی است 
که طی ۲ ســال فعالیت دولت سیزدهم، متوسط رشد 
شــاخص کل عوامل بهره وری ۳.۶ درصد رشد داشته 
است. میر سامان پیشوایی، اظهارکرد: امسال هم در سه 
ماهه اول، چهار درصد از حدود هفت درصد رشد اقتصادی 
از محل بهره وری بوده که نشان می دهد اقدامات مدیران 
در سراسر کشــور برای آزاد کردن ظرفیت های معطل 

مانده در دوره گذشته موثر بوده است.
وی ادامه داد: در برنامه ششم توسعه بنا داشتیم که ۲.۸ 
دهم درصد رشــد اقتصادی را از محل بهره وری تامین 
کنیم که با عملکرد ما بسیار فاصله داشت. او اظهار کرد: 
در حقیقت می توان گفت که دهــه ۹۰ تلخ ترین دهه 
اقتصادی کشور بود و فقط چهار دهم درصد از آن ۲.۸ 
دهم درصد رشد اقتصادی مبتنی بر بهره وری، محقق 

شده است.
رئیس سازمان ملی بهره وری گفت: در شاخص بهره وری 
کل عوامل تولید در دهه ۹۰ روند نزولی یا عمدتا ثابت را 
داشتیم. پیشوایی با بیان اینکه نباید فراموش کرد که هر 
سالی که بخواهیم این رشد را تکرار کنیم، نسبت به سال 

قبل سخت تر می شود گفت: به رغم اینکه طی ۲ سال 
اخیر در شاخص بهره وری روند خوبی داشتیم اما در دهه 
۹۰ که رشد منفی و بعضا ثابت بود؛ رقبای ما در آسیا بعضا 
متوسط سالی ۲ درصد رشد مبتنی بر بهره وری داشته 

اند که ما از آن محروم بوده ایم.
او ادامه داد: باید تلاش مضاعفی داشــته ایم و اگر می 
خواهیم عقب ماندگی جبران شود آن روحیه جهادی مد 
نظر رئیس جمهور باید جدی پیگیری شود. وی، تحقق 
رشد اقتصادی را در گرو تولید بیشتر دانست و اظهار کرد: 
این تولید از ۲ طریق افزایش پیدا می کند، یکی اینکه 
سرمایه گذاری بیشتری شــود یا رشد اقتصادی نهاده 

محور صورت گیرد.
رئیس ســازمان ملی بهره وری افزود: مــا الان به دلیل 
مسائل مختلف دچار محدودیت منابع هستیم و تحقق 
رشد اقتصادی از طریق تزریق نهاده برای شرایط امروز 
کشور ممکن نیست. پیشــوایی گفت: روش دوم این 
است که با تدبیر، نوآوری و فکر کاری کنیم که با همان 
میزان سرمایه، تولید را افزایش دهیم که در اصطلاح به 

آن رشد مبتنی بر بهره وری گفته می شود. او ادامه داد: 
چشم انداز اقتصاد دانش بنیان با هدف ارتقاء بهره وری 
برنامه ریزی شده و این موضوعی است که کشورها روی 
آن رقابت می کنند. وی اظهار کــرد: امروز بیش از ۹۰ 
درصد بودجه کشور صرف امور جاری و نیروی انسانی 
می شود و کمتر از ۱۰ درصد کار سرمایه ای و کار مولد 
که برای نســل های آتی هم هســت انجام می دهیم. 
رییس ســازمان ملی بهره وری گفت: انتظار این است 
 که حداقل بین ۴۰ تا ۵۰ درصد بودجه کشــور بودجه 

سرمایه گذاری شود.
پیشوایی افزود: ما در شبکه آب شهری تهران به خاطر 
اینکه ۹۰ درصد بودجه خرج جاری می شود دهها سال 
است که نوسازی جدی در این شبکه انجام نداده ایم و این 
باعث شده که ۲۵ درصد نشتی آب در این شبکه داشته 
باشیم. او ادامه داد: این وضعیت باید اصلاح شود و امکان 
اصلاح هم دارد و همه ما در این اصلاح نقش داریم کما 
اینکه در همین ۲ سال دولت مردمی سیزدهم جهشی 

در رشد شاخص بهره وری شاهد بودیم.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

میزان بهره روی عوامل تولید در ۹ ماهه ۱۴۰۲ رشد داشت

رشد بهره وری عوامل تولید 

تسهیل مسیر صندوقهای سرمایه گذاری با قانون جدید تامین مالی جذب ۴۰۰ هزار کارجو به بازار کار در سال ۱۴۰۳

اجرای سالانه ۳۵۰ هزار هکتار سامانه های نوین آبیاری 

صادرات ۳۳ هزار تن تخم مرغ از ابتدای سالفراهم شدن امکان پرداخت مالیات در ۱۵ قسط

مرکز آمار:

تورم صنعت و خدمات کاهش یافت

ارسال ۹ میلیون پیامک به مالکان خانه های خالی

اجرای سیاست های صحیح در تنظیم بازار
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

در اقتصادی که دولت سیاست های صحیحی در 
تنظیم بازار، حمایت،ارزشــیابی، ارزیابی، تنبیه و 
تشویق، کنترل و نظارت ایفا کند، می تواند به  موقع 
از بازوهای جبرانی خود بهره گیری و نقوش اصلی 
اقتصادی خود را ایفا کنــد. در چنین اقتصادی با 
پویایی یک بخش عمومی موثر، فعال و با مدیریت 
صحیح، تحریم نمی تواند شــکنندگی مؤثری در 
قلب اقتصاد داخلی ایجاد کند، چرا که ابتکار عمل 

با دولت  است.
تامین ســرمایه در گردش واحدهای تولیدی هم 
یک اصل است اما به موضوع نقدینگی در خدمت 
بخش مولد مرتبط است. یعنی اگر رشد نقدینگی 
در خدمت بخش مولد قرار بگیرد یعنی سرمایه در 
گردش واحدهای تولیدی تامین شده است. باید 
منابع به بخش مولد تغییر مســیر دهند. در این 
صورت اقتصاد از تورم نجات پیدا می کند. همچنین 
از افت عرضه جلوگیری خواهد شد. مضیقه فضای 

کسب و کار کاهش پیدا می کند.
در این رابطه نیاز داریم نظام مالیاتی و بانکی اصلاح 
شود. سیاست های تجاری و گمرکی باید در مسیر 
مناسب تغییر داده شود. این عوامل سالهاست سد 
راه تولید شده است. دولتمردان نیز همواره برای رفع 
این مشکلات صحبت کرده اند اما متاسفانه عدم 
تحقق آن را شاهد هستیم. عوامل مختلفی می توانند 
در کنترل تورم و رشــد تولید نقش داشته باشند. 
برای مثال درگاه ملی کسب مجوزها درگاهی است 
که برای کاری عظیم ایجاد شده است. البته هنوز 
هم کامل نشده، ولی اگر این موضوع نهایی شود، 
می تواند در بهبود فضای تولید و مهار تورم نقش 

مهمی داشته باشد.
البته نقش قوانین باثبات در رونق کسب وکار نیز 
مهم است. با تسهیل شرایط کسب وکار، ایجاد ثبات 
در قوانین، از بین بردن تعدد قوانین و وحدت رویه 
در یکپارچه سازی قوانین کسب وکار رونق تولید را 
به دنبال  خواهد داشت، چون رونق تولید در سایه 
ثبات قوانین به دست می آید. ثبات در قوانین و رونق 
تولید رابطه تنگاتنگی دارند. اگر در بازار تقاضای 
مؤثر نباشــد و در واقع امر بازاریابی فعالیت های 
تولیدی کالا و خدمات مورد استقبال قرار نگیرد، 
عملاً ثبات قوانین هم کمک نمی کند، این ثبات در 

قوانین شرط لازم است و کافی نیست.
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فناوری و 
اطلاعات

کیفیتوسرعتاینترنتافزایشپیدامیکند
ایجاد ۱۴میلیون پوشش فیبرنوری تا پایان سال

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اعلام اینکه پوشش شبکه فیبرنوری تا پایان امسال به 
۱۴ میلیون خانوار )دوسوم کشور( می رسد، اعلام کرد: همه طرح هایی که دیروز با حضور 
رئیس جمهور افتتاح شد برای توسعه زیرساخت های ارتباطی در کشور بود که حاصل آن 

افزایش کیفیت و سرعت شبکه و اینترنت است.
»عیسی زارع پور« در آســتانه روز جهانی ارتباطات با حضور در گفت وگوی ویژه خبری 
با اشاره به جلسه نظارت ســتادی رئیس جمهوری در وزارت ارتباطات که روز گذشته 
)سه شنبه ۲۵ اردیبهشت( برگزار شد، اظهار داشت: در آستانه روز جهانی ارتباطات توفیق 
میزبانی از رئیس جمهوری را داشتیم و همه طرح هایی که امروز با حضور رئیس جمهوری 
افتتاح شد برای توسعه زیر ساخت های ارتباطی در کشور بود که حاصل آن افزایش کیفیت 

و سرعت شبکه و اینترنت می شود.
وی افزود: اولین پروژه ای که افتتاح شد، اتصال ۷ هزار و ۵۰۰ روستای بالای ۲۰ خانوار به 
شبکه ارتباطی از ابتدای دولت سیزدهم بود. ما از ابتدای دولت این کار را آغاز کردیم و الان 
بیش ۹۶ درصد روستاها به لحاظ تعداد به شبکه ارتباطی پایدار و باکیفیت متصل هستند و 

به لحاظ جمعیتی هم قریب به ۹۹ درصد روستاها تحت پوشش قرار گرفته اند.
وزیر ارتباطات ادامه داد: روستاهای متصل شده و باقی مانده عمدتاً از جمله روستاهای 
صعب العبور و دورافتاده هستند و گاهی برای اتصال یک روستا باید چند سایت راه اندازی 

شود و یا جاده و برق کشی انجام شود یا حدود ۶۰ تا ۷۰ کیلومتر فیبرنوری کشیده شود.
زارع پور با بیان اینکه برای همین تعداد روستاهای متصل شده نیز حدود به ۴ هزار و ۵۰۰ 
کیلومتر جاده، ۴ هزار کیلومتر شبکه برق و ۴ هزار و ۲۰۰ کیلومتر فیبرنوری احداث شده 
است، تصریح کرد: ثمره ایجاد چنین زیرساختی در دور اول و دوم انتخابات مجلس شورای 
اسلامی و در دورافتاده ترین نقاط روستایی مشخص شد که ۹۹ درصد پوشش داشتیم و 

۹۹ درصد استعلامات رای دهندگان به شکل برخط انجام شد.
وی تاکید کرد: وقتی زیرساختی توسعه پیدا می کند، بستری است برای هر نوع کار فناورانه 
مبتنی بر ارتباطات و فناوری اطلاعات اســت که نمونه دیگر آن بحث نسخه نویســی و 
نسخه پیچی الکترونیکی است و هم اکنون ۹۵ درصد نسخه ها الکترونیک نوشته می شود 

صد درصد الکترونیکی پیچیده می شود.
وزیر ارتباطات با اشاره به پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها گفت: ما پس از افتتاح 
این پروژه در استان قم که کل شهرهای این استان تحت پوشش قرار گرفت، روز گذشته 
)سه شنبه( نیز این پروژه در ۲۰ شهر دیگر کشور غیر از استان قم افتتاح و همزمان عملیات 

اجرایی در ۵۰ شهر دیگر آغاز شد.
زارع پور اظهار داشت: در حال حاضر ۷ و نیم میلیون خانوار تحت پوشش شبکه فیبرنوری 
منازل و کسب و کارها قرار گرفته اند و برنامه ما این است که تا پایان سال میزان پوشش را 
به ۱۴ میلیون خانوار برسانیم؛ یعنی دوسوم کشور تحت پوشش قرار می گیرد و سال بعد 

نیز کل شهرهای کشور تحت پوشش قرار می گیرند.
وی با اشاره به ضرورت اتصال به فیبرنوری منازل و کسب و کارها، گفت: اکنون حدود به 
نیم میلیون نفر در مجموع از فیبرنوری و VDSL استفاده می کنند و برنامه ما این است که 
امسال این عدد را به ۲ میلیون برسانیم، البته دلیل این فاصله بین پوشش و اتصال این است 
که ما باید اول پوشش را ایجاد و زیرساخت را فراهم می کردیم و بعد فراخوان می دادیم. الان 
که به نقطه قابل قبولی از لحاظ پوشش رسیده ایم که برنامه ای برای افزایش میزان اتصال 

به ۲ میلیون خانوار را تا پایان سال در دستور کار قرار داده ایم.
وزیر ارتباطات با اشاره به دســتور رئیس جمهوری برای افزایش میزان اتصال در پروژه 
فیبرنوری منازل و کسب و کارها، گفت: با دستور رئیس جمهوری باید به کمک همکارانم 
برنامه ریزی کنیم که میزان اتصال به فیبرنوری را تا پایان سال به بیش از ۲میلیون خانوار 
برسانیم. زارع پور با بیان اینکه همزمان با توسعه لایه دسترسی با پروژه فیبرنوری منازل و 
کسب و کارها، شبکه انتقال و شبکه IP کشور نیز توسعه داده شد، گفت: با افتتاحی که روز 
گذشته انجام شد، تقریباً ظرفیت شبکه انتقال و شبکه IP کشور حدود دو برابر افزایش پیدا 
کرده است. وی تاکید کرد: در شبکه انتقال برای نخستین بار از تجهیزات انتقال نوری کاملًا 
ایرانی استفاده شد که ۲۰ ترابایت از ظرفیت ایجاد شده )تقریباً یک سوم ظرفیت شبکه 
انتقال( را شامل می شود که با تجهیزات با کیفیت داخلی توسعه داده شد تا ایران به جمع 

تعداد محدود کشورهایی که چنین تجهیزاتی می سازند، اضافه شده باشد.

جایگاه جدید ایران در سرعت اینترنت ثابت و موبایل
طبق گزارش اسپید تست درماه اخیر جایگاه ایران در رده بندی کشورهایی با بیشترین 
میانه سرعت اینترنت ثابت نسبت به ماه قبل تغییری نکرده است. وب سایت اسپید تست 
جدیدترین رده بندی خوداز کشورهایی با بیشترین میانه سرعت اینترنت جهان در آوریل 
۲۰۲۴ میلادی را منتشر کرده است. طبق این گزارش در چهارمین ماه میلادی، میانه 
سرعت جهانی اینترنت موبایل ۵۲.۸۷ و میانه سرعت جهانی اینترنت ثابت ۹۳.۶۵ مگابیت 
برثانیه بوده است. در ماه گذشته میلادی میانه سرعت اینترنت موبایل ایران ۳۵.۶۶ و میانه 
سرعت اینترنت ثابت آن ۱۴.۲۳ مگابیت برثانیه بوده است. طبق گزارش این وب سایت 
جایگاه ایران در رده بندی کشورهایی با بیشترین میانه سرعت اینترنت موبایل با یک پله 
سقوط نسبت به ماه قبل رده ۷۶ اعلام شده است. اما جایگاه ایران در رده بندی اینترنت 

ثابت بدون تغییر نسبت به ماه قبل رده ۱۵۶ بوده است.
در مارس ۲۰۲۴ میلادی میانه سرعت اینترنت موبایل ایران ۳۶.۱۶مگابیت برثانیه و میانه 
سرعت اینترنت ثابت کشور ۱۳.۷۸ مگابیت برثانیه بوده است. جایگاه ایران در رده بندی 
کشورهایی با بیشترین میانه سرعت اینترنت موبایل ۲ پله سقوط کرده و اکنون در رده 

۷۵ قرار دارد، در بخش اینترنت ثابت جایگاه ایران بدون تغییر رده ۱۵۶ باقی مانده است.
طبق گزارش اسپید تست در آوریل ۲۰۲۴ میلادی قطر مانند ماه گذشته پر سرعت ترین 
اینترنت موبایل )۳۱۴.۷۸ مگابیت برثانیه(را ارائه کرده است. در رده های دوم تا چهارم 
فهرست کشورهایی با بیشترین میانه سرعت اینترنت موبایل به ترتیب امارات متحده 
عربی)۲۷۸.۸۸مگابیت برثانیه(، کویت)۲۲۸.۹۶مگابیت برثانیه(، ایسلند)۱۶۹.۸۰مگابیت 

برثانیه( قرار دارند که جایگاه آنها در فهرست نسبت به ماه قبل تغییری نکرده است.
در رده هــای پنجــم و ششــم بــه ترتیــب دانمارک)۱۵۱.۲۹مگابیــت برثانیه( و 
نروژ)۱۵۱.۰۴مگابیت برثانیه( قرار دارند. جایــگاه دانمارک یک پله و جایگاه نروژ ۷ پله 
نسبت به ماه قبل صعود کرده اســت. در رد های هفتم و هشتم به ترتیب کره جنوبی با 
میانه سرعت اینترنت ۱۵۰.۲۵ مگابیت برثانیه و ماکائو با سرعت ۱۴۲.۱۵ مگابیت برثانیه 
قراردارند. جایگاه کره جنوبی در این فهرست نسبت به مارس ۲۰۲۴ میلادی ۲ پله سقوط 

اما جایگاه ماکائو ۲ پله رشد کرده است.
در رده های نهم و دهم نیز به ترتیب چین و هلند با میانه ســرعت ۱۳۳.۷۵ و ۱۳۰.۶۱ 
مگابیت برثانیه قرار دارند. جایگاه هر یک از این کشورها نسبت به فهرست کشورهایی 

با بیشترین میانه سرعت اینترنت موبایل ماه گذشته میلادی ۲ پله سقوط کرده است.
در رده بندی کشورهایی با بیشترین میانه سرعت اینترنت ثابت مانند ماه گذشته سنگاپور 
با میانه سرعت ۲۸۴.۰۵مگابیت برثانیه در جایگاه نخســت قرار دارد. در رده های دوم و 
سوم این فهرست هنگ کنگ با میانه سرعت ۲۷۱.۲۹ مگابیت برثانیه و شیلی با سرعت 
۲۷۰.۱۹مگابیت برثانیه قرار دارند. جایگاه هر یک از این کشــورها در رده بندی نسبت 
به ماه قبل یک پله صعود کرده است. در رده چهارم با ۲ پله سقوط امارات متحده عربی 
با میانه ســرعت ۲۶۶.۳۶مگابیت برثانیه قرار دارد. در رده پنجم ایسلند با میانه سرعت 
۲۵۳.۸۹مگابیت برثانیه و در جایگاه ششم آمریکا با میانه سرعت ۲۴۹.۸۶مگابیت برثانیه 
قرار دارند. هرچند جایگاه ایسلند در رده بندی ماه آوریل نسبت به مارس یک پله صعود 
کرده اما جایگاه آمریکا یک پله سقوط کرده است. در رده هفتم این فهرست فرانسه با میانه 
سرعت ۲۴۳.۴۷مگابیت برثانیه قرار دارد که جایگاه آن نسبت به ماه قبل تغییری نکرده 
است. تایلند و دانمارک به ترتیب با میانه سرعت ۲۳۲.۳۰ و ۲۳۰.۳۵مگابیت برثانیه در رده 
های هشتم و نهم فهرست کشورهایی با بیشترین میانه سرعت اینترنت ثابت قرار دارند. 
در رده دهم نیز چین با میانه سرعت ۲۲۵.۳۲ مگابیت برثانیه قرار دارد وجایگاه آن در رده 

بندی نسبت به ماه مارس ۲ پله سقوط کرده است.

اخبار

رییس صنــدوق نــوآوری و 
شــکوفایی اعلام کــرد: این 
صندوق از حضور هیات های 
شــرکت های  تجــاری 
دانش بنیان در نمایشگاه های 
خارجی حمایــت می کند. محمدصــادق خیاطیان در 
نخستین نشست بررسی اثربخشی پاویون شرکت های 
دانش بنیــان در نمایشــگاه های خارجی بــا محوریت 
نمایشگاه عرب هلث ۲۰۲۴ به حمایت صندوق نوآوری 
و شــکوفایی از حضــور شــرکت های دانش بنیان در 
نمایشگاه های خارجی اشاره کرد و افزود: حمایت های 
این صندوق تنهــا به برپایی پاویون ویژه شــرکت های 
دانش بنیان خلاصه نمی شــود. ما از حضور هیات های 
تجــاری شــرکت های دانش بنیان در نمایشــگاه های 

خارجی نیز حمایت می کنیم.
وی ادامه داد: موضوع صــادرات دانش بنیان ها یکی از 
مسائل بســیار مهم برای صندوق نوآوری و شکوفایی 
است و برنامه ریزی خاصی برای این حوزه داریم. تلاش 
می کنیم با حضور نمایندگان شــرکت های دانش بنیان 
و مسئولان ســایر نهادهای مرتبط، چالش های موجود 
در زمینه صادرات محصولات دانش بنیان را بررســی و 
راهکارهای مناسبی برای توسعه صادرات این شرکت ها 

ارائه کنیم.
رییس صندوق نوآوری و شکوفایی یادآور شد: کارگزاران 
مســئول برپایی پاویون شــرکت های دانش بنیان در 
نمایشــگاه های خارجی باید به دقت مورد بررسی قرار 
گیرند، رتبه بندی شده و شــاخص هایی برای انتخاب 
آنها تعیین شــوند. از کارگــزاران انتظــار داریم علاوه 
بر ارائه خدمــات مطلوب به شــرکت های دانش بنیان 
حاضــر در پاویــون، شبکه ســازی و ارتباط هــای 
مناســبی با نهادهای کشــور میزبان برقــرار کرده و 
جلسات B۲B میان نمایندگان شــرکت ها و نهادهای 

 خارجی و شــرکت های دانش بنیان حاضــر در پاویون
 تدارک ببینند.

خیاطیان تصریح کرد: شــرکت های دانش  بنیانی که با 
حمایت صندوق نوآوری و شکوفایی و پرداخت بخشی 
از هزینه توســط خودشان در نمایشــگاه های خارجی 
حاضر می شــوند، انتظار دارند که خدمات مطلوبی نیز 

دریافت کنند.
وی خاطرنشان کرد: تلاش می کنیم اثربخشی خدماتی 
که به شــرکت های دانش بنیان ارائــه می کنیم را ارتقا 
دهیم. زمانی که یک شــرکت دانش بنیــان در پاویون 
جمهوری اسلامی ایران در نمایشگاه های خارجی حضور 
پیدا می کند، درحال معرفی توانمندی و دستاوردهای 
فناورانه کشــور )در حوزه های مختلف( است؛ بنابراین 
باید شــرکت های دانش بنیان توانمنــدی برای حضور 
در پاویون انتخاب شــوند. این شرکت ها باید با مطالعه، 
هدفمند و با برنامه در نمایشگاه های خارجی حضور پیدا 
کرده و از فرصت فراهم شده برای توسعه بازار محصولات 
خود و برقراری تعامل و ارتباط با نمایندگان کشورهای 

دیگر استفاده کنند.
رییس صندوق نوآوری و شکوفایی تأکید کرد: در موضوع 
ایرادات مطرح شــده از جمله جانمایــی غرفه و فضای 
فیزیکی و ... نیز تلاش می کنیــم در تعامل با کارگزاران 
و سایر نهادهای همکار، مشــکلات موجود را برطرف و 
خدمات مطلوبی به دانش بنیان هــا در این بخش ارائه 

کنیم.
مصطفی قانعی دبیر ستاد توســعه اقتصاد دانش بنیان 
سلامت و عضو هیات عامل صندوق نوآوری و شکوفایی 
که در زمان برگزاری نمایشــگاه بین المللی عرب هلث 
)Arab Heath ۲۰۲۴( از پاویــون شــرکت های 
دانش بنیان در این نمایشــگاه بازدید کرده بود، گفت: 
جمع بنــدی نظــرات دریافت شــده از شــرکت های 
دانش بنیــان حاضــر در پاویون نمایشــگاه عرب هلث 

۲۰۲۴، حاکی از عملکرد مطلوب این پاویون بود.
وی تأکید کــرد: مباحثی مانند مکان غرفه، وســعت و 
فضای فیزیکی، از جمله مســائلی هستند که قابل حل 

بوده و همکاران تلاش می کنند این مشکلات را به مرور 
زمان برطرف کنند.

دبیر ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان سلامت خاطرنشان 
کرد: در حوزه سلامت می توان کارهای خوبی انجام داد و 
ظرفیت بالای شرکت های دانش بنیان فعال در این حوزه 
را در نمایشگاه های خارجی نشان داد. قطعا فناوری ها و 
دستاوردهای چشمگیری در حوزه سلامت در نمایشگاه 
ایران هلث ۱۴۰۳ )۲۹ اردیبهشت تا ۱ خرداد ماه ۱۴۰۳ 
در محل نمایشگاه بین المللی تهران( را شاهد خواهیم 

بود.
به گزارش صندوق نوآوری و شکوفایی، نخستین نشست 
بررسی اثربخشی پاویون شــرکت های دانش بنیان در 
نمایشــگاه های خارجی با محوریت نمایشــگاه عرب 
هلث ۲۰۲۴ با حضور شرکت های حاضر در پاویون این 

نمایشگاه برگزار شد.
این نشســت با حضور محمدصــادق خیاطیان رییس 
صندوق نوآوری، مصطفی قانعی دبیر ستاد توسعه اقتصاد 
دانش بنیان سلامت و عضو هیات عامل صندوق، سیاوش 
ملکی فر معاون توسعه، فرشاد فتوت معاون ارتباطات و 
بین الملل و هادی سیادتی مدیرکل حوزه ریاست صندوق 

نوآوری، همچنین نمایندگان شــرکت های حاضر در 
پاویون شرکت های دانش بنیان در نمایشگاه بین المللی 
عرب هلث )Arab Heath ۲۰۲۴( و نمایندگان توسعه 
آینده بازار نوآوری ایرانیان به عنــوان کارگزار امروز در 

محل صندوق برگزار شد.
این نشست که نخستین جلسه بررسی اثربخشی پاویون 
شرکت های دانش بنیان در نمایشگاه های خارجی بود، با 
هدف بررسی مشکلات، دریافت پیشنهادها و انتقادها از 
سوی شرکت های دانش بنیان حاضر در پاویون نمایشگاه 

عرب هلث ۲۰۲۴ برگزار شد.
پاویون شرکت های دانش بنیان در نمایشگاه بین المللی 
عرب هلــث )Arab Heath ۲۰۲۴( از ۹ تا ۱۲ بهمن 
۱۴۰۲ با حمایت صندوق نوآوری و شکوفایی در دوبی 

برپا شد.
در این پاویون ۱۰ شرکت دانش بنیان شامل: مجموعه 
مهندسی پزشکی نوین )نوین مد(، مهندسی کاوندیش 
سیستم، استودیوی فناوری های سلامت آرامد، نوآوران 
داده ســلامت پیشــرو، زمهریر، بهراد رویــش رویان 
)آرســیس(، کیتوتک، فرآورده بافت ایرانیان، گرانول 

معصوم، داروسازی ثامن حضور داشتند.

رییس صندوق نوآوری و شکوفایی اعلام کرد:

حمایت از حضور دانش بنیان ها در نمایشگاه های خارجی
Newskasbokar@gmail.com

شرکت چینی یک پیکاپ مخصوص بازارهای آمریکا 
و اســترالیا رونمایی کرده که هیبریدی است. برد این 
وسیله نقلیه با موتور الکتریکی و بنزینی ۸۴۰ کیلومتر 
اعلام شده اســت. شــرکت چینی BYD جدیدترین 
محصول خود یعنی پیکاپ »شــارک« را در مکزیک 
رونمایی کرد. شــارک برای بازارهای قــاره آمریکا و 
استرالیا ساخته شــده و احتمالا در آینده در چین نیز 

عرضه شود اما مقامات هنوز آن را تایید نکرده اند.
وانت پیکاپ شارک در ۲ نسخه GLو GSمعرفی شده 
اســت. هرچند تمایزهای میان دو مدل در این رویداد 
آشکار نشده اند اما BYDقیمت هرکدام را اعلام کرده 

است. نســخه GL با قیمت ۸۹۹۹۹۰ پزوی مکزیک) 
۵۸ هزار دلار( و نســخه GS با قیمت ۹۶۹۸۰۰ پزوی 
مکزیک)۶۲۵۰۰ دلار( عرضه می شــوند. این پیکاپ 
در سه رنگ سفید پالاس، ســیاه مرمره و خاکستری 
آتلانتیس به بازار مــی آید. همچنیــن طول پیکاپ 
۵۴۵۷میلیمتر، عرض آن ۱۹۷۱ میلیمتر و ارتفاع آن 

۱۹۲۵ میلیمتر اعلام شده اند.
شــارک مجهز به نیرومحرکه هیبریدی پلاگ این با 
تنظیمات موتور دوتایی اســت. موتور جلویی حداکثر 
قدرت ۱۷۰ کیلووات و گشــتاور۳۱۰ نیوتن متر دارد. 
موتور پشتی نیز ۱۵۰ کیلووات نیرو همراه ۳۴۰ نیوتن 

متر گشتاور دارد. چنین ترکیبی سبب می شود وسیله 
نقلیه بتواند در ۵.۷ ثانیه سرعت خود را از صفر به ۱۰۰ 
کیلومتر برساعت برســاند و به ماکزیمم سرعت ۱۶۰ 

کیلومتر برساعت برسد.
در کنار این موارد باید ذکر کرد شاررک مجهز به پک 
باتری ۲۹.۵۸ کیلووات ســاعتی است و برد الکتریکی

NEDC خالص۱۰۰ کیلومتری دارد. برد NEDCهمراه 
با حالت بنزینی- الکتریکی موتور ۸۴۰ کیلومتر است. 
شرکت سازنده مدعی است وسیله نقلیه به ازای هر ۱۰۰ 

کیلومتر۷.۵ لیتر بنزین مصرف می کند.
کابین داخلی پیکاپ دارای یک لایــه راننده محور با 

پنل ال سی دی ۱۰.۲۵ اینچی، نمایشگر مرکزی ۱۲.۸ 
اینچی برای نمایش اطلاعات و یک نمایشگر بالاسری 
۱۲ اینچی اســت. این وســیله نقلیه با اپل کار پلی و 
اندروید اتو همخوان می شود و یکپارچه سازی نامریی 

با موبایل را فراهم می کند.
شــارک برای افزایش ایمنی و وضوح دید یک سیستم 
دوربین پانورامیک ۳۶۰ درجه با دوربین شاسی ۱۸۰ 
درجه نیز دارد. این ترکیب یک تصویر پانورامیک شفاف 
اولترا واید ۵۴۰درجه ای ایجاد می کند و به این ترتیب 
نقاط کور کاهش می یابند و به مانور دهی خودرو کمک 

می شود.

قائم مقام بنیاد ملی نخبــگان از افزایش تعامل بنیاد 
ملی نخبگان با شورای عالی ایرانیان خارج از کشور در 

راستای انتفاع از توان نخبگان ایرانی خبر داد.
به گزارش بنیاد ملی نخبگان، سیدسلمان سید افقهی قائم 
مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در دیدار نخبگان با رهبر 
معظم انقلاب در سال های اخیر مکرر دو مقوله اشتغال 
متناسب با تخصص و تحصیل و امکان تحقیقات مداوم 
به عنوان دو مطالبه اصلی و اساسی نخبگان از حاکمیت 
از سوی ایشان عنوان شده، از این رو بنیاد ملی نخبگان 
نیز تمام فعالیت های خود را در حوزه اثربخشی بر مبنای 
دو اصل مذکور استوار کرده و خوشبختانه اقدامات بسیار 

خوبی نیز در این زمینه انجام پذیرفته است.
وی افزود: در موضوع اشــتغال نخبگان، مصوبه جذب 
نخبگان در دســتگاه های اجرایی از سال گذشته آغاز 
شد و در سال ۱۴۰۲ ۱۵۰۰ نخبه جذب دولت شدند که 

این عدد در سال جاری به ۵۰۰۰ نخبه افزایش خواهد 
یافت تا نخبگان با همکاری سازمان اداری استخدامی 

در جایگاه های نخبه پذیر استخدام شوند.
سید افقهی سپس با بیان اینکه در این فرایند، فرد نخبه 
با مراجعه به سایت مرتبط، سه شغل-محل را انتخاب 
می کند که در نهایت بعد از ارزیابــی علمی و ارزیابی 
صلاحیت عمومی در کانون ارزیابی و طی کردن پروسه 
گزینش، در یکی از سه انتخاب خود استخدام خواهد 
شد، گفت: جذب نخبگان در شرکت های خصوصی یکی 
دیگر از برنامه های بنیاد ملی نخبگان در حوزه اثربخشی 
است که در این حوزه نیز با تاکید رئیس جمهور محترم 
در سال گذشته ۴۰۰ نفر در شــرکت های خصوصی 
جذب شــدند؛ البته تلاش بر اینست که این فرایند در 
مشــاغلی مانند هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت های 
خصوصی نیز انجام شود به ویژه اینکه سهامدار عمده 

برخی از این شرکت ها خود دولت است. سید افقهی با 
اشــاره به موضوع مهاجرت نخبگان نیز گفت: به دلیل 
عدم وجود آمار دقیق و همچنین فقدان تعریف دقیق 
از مهاجرت، فضای رسانه ای کشور در سال گذشته در 
موضوع مهاجرت نخبگان بسیار آشفته بود و از طرفی 
مسئله رصد نخبگان برون سپاری شده بود که متأسفانه 
با جوســازی و فضاســازی های صورت گرفته، شرایط 
خوبی سپری نشد. این مسئله به طور خاص در موضوع 
مهاجرت کادر درمان و پزشــکان نیز وجود داشت. در 
دور جدید اما بنیاد ملی نخبگان با تشــکیل رصدخانه 
نخبگان و همچنین با همکاری دستگاه ها و نهادهای 
مختلف دولتــی، حاکمیتی و نظارتــی، نه تنها آمار و 
اطلاعات دقیقی از مهاجرت نخبگان به دســت آورده؛ 
بلکه با اطلاعات دقیق می داند چه تعــداد از این افراد 
مشغول تحصیل و چه تعداد مشغول کار هستند. پایش 

فعالیت نخبگان اعم از نخبگانی که در کشــور حضور 
دارند و نخبگانــی که مهاجرت کرده انــد و همچنین 
بررسی راه های استفاده از ظرفیت و توانمندی ایشان در 
رفع مشکلات کشور، یکی دیگر از مأموریت های اصلی 

رصدخانه نخبگان است.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان تاکید کرد: جمع زیادی از 
نخبگان مهاجر، حتی آن دسته از نخبگان که به کشور 
باز نمی گردند، آماده هرگونه همکاری برای رفع مسائل 
و چالش های کشور هستند که این فرصت بسیار مهمی 
برای نیل به اهداف تعیین شــده است. به همین دلیل 
بنیاد ملی نخبگان با تعامل شورای عالی ایرانیان خارج 
از کشور، تلاش دارد تا با اســتفاده از ظرفیت نخبگان 
مهاجرت کرده چه در لایه بازگشــت به کشور و چه در 
لایه استفاده از ظرفیت های علمی، فکری و مشاوره ای، 

کشور را منتفع کند.

رییس نوزدهمیــن کنفرانس مهندســی صنایع و رییس 
صندوق توسعه ملی با تاکید بر ضرورت سرمایه گذاری برای 
توسعه زیرساخت های مرتبط با هوش مصنوعی گفت: بازار 
این فناوری تا سال ۲۰۳۰ در جهان به بیش از یک تریلیون 
دلار می رســد. مهدی غضنفری در نوزدهمین کنفرانس 
دوروزه مهندسی صنایع به موضوع هوش مصنوعی در زمینه 
مهندسی صنایع اشاره کرد و اظهار داشت: ریشه علم، فلسفه 
و منطق و ریاضی است و سایر علوم از این علوم اصلی حاصل 
شده است و وقتی هوش مصنوعی مطرح شد، برتر از همه قرار 
گرفت و مانند چتری همه علوم را دربرگرفت. رییس صندوق 
توسعه ملی ادامه داد: هر مفهومی که در قالب ریاضی قابل 

طرح باشد، با هوش مصنوعی نیز می توان آن را بیان کرد.
غضنفری به بازار هوش مصنوعی در ســطح جهان اشاره 
کرد و گفت: بازار هوش مصنوعی تا سال ۲۰۳۰ از مرز یک 
تریلیون دلار در جهان عبور خواهد کرد. کشورهای امریکا، 
چین، ژاپن و المان امروز از جهت سهم بازار رتبه های اول تا 

چهارم را دارند.
وی ادامــه داد: صندوق هــای ثروت ملی معمــولا در این 
زمینه ســرمایه گذاری می کنند و پنج صندوق ثروت ملی 

در کشورهای همســایه ۲۲ میلیارد دلار در زمینه هوش 
مصنوعی سرمایه گذاری کرده اند. صندوق ثروت ملی نروژ به 
عنوان صندوقی که در بسیاری جهات الگو است، در صنعت 
ریزتراشه، اســتارتاپ های هوش مصنوعی و پلتفرم های 
رایانش ابری و در زمینه هــوش مصنوعی یه تنهایی ۱۳۸ 
میلیارد دلار در حوزه فناوری هوش مصنوعی سرمایه گذاری 

کرده است.
غضنفری به اهمیت استارتاپ های مبتنی بر هوش مصنوعی 
پرداخت و گفت: استارتاپ ها را باید منطقه ای و بین المللی 
کرد تا رشد کنند، باید از آنها حمایت کرد و تسهیلات داد تا 
بزرگ تر شوند. وزیر پیشین صنعت خاطرنشان کرد: صندوق 
ثروت ملی امارات ۱۵ میلیــارد دلار و صندوق ثروت ملی 
قطر نیم میلیارد دلار در این زمینه سرمایه گذاری کرده اند. 
بنابراین کشورهای مختلف به شکل جدی به عنوان مهم ترین 
راهبرد در این زمینه تحقیقات و سرمایه گذاری می کنند. 
انتظار داریم هوش مصنوعی تاثیر زیــادی بر ارزش افزوده 
ناخالص کشور کشورها تا ســال ۲۰۳۵ بگذارد و تا ۲ واحد 

درصد به این شاخص اضافه کند.
غضنفری گفت: همچنین هــوش مصنوعی می تواند روی 

خروجی های صنایع به شدت اثر بگذارد برای نمونه خودرو به 
شک برقی و هوشمند می شود و هیچ کشوری از این تغییرات 
دور نیست . هوش مصنوعی به ۲ شــکل بر تولید ناخالص 
داخلی اثر دارد: یکی بهره وری را بالا می برد و دیگری شکل 

کار را تغییر می دهد.
وی با تاکید بر سرمایه گذاری شرکت های مختلف در زمینه 
هوش مصنوعی اظهار داشت: فناوری های کلیدی در انقلاب 
صنعتی چهارم شامل هوش مصنوعی، اینترنت اشیا، واقعیت 
مجازی و افزوده، اتوماسیون صنعتی بلاک چین و رباتیک 
است. فرهنگ فصیحی دبیر نوزدهمین کنفرانس دوروزه بین 
المللی مهندسی صنایع نیز در افتتاحیه این کنفرانس افزود: 
این کنفرانس بعد از دو سال وقفه به دلیل مشکلات در ثبت 
انجمن علمی مهندسی صنایع ایران، برگزار می شود. وی ادامه 
داد: عنوان و محتوای کلی کنفرانس با توجه به موضوعات روز 
انتخاب شده و چرخش های تحول افرین، هوشمند سازی و 

داده محوری موضوع کلی این همایش است.
فصیحی با اشاره به نقلاب صنعتی چهارم و استقرار آن در 
کشورهای مختلف گفت: اگر توجه جدی به توسعه زیرساخت 
ها نشود، در توسعه کســب و کارها و دستاوردهای علمی 

عقب می مانیم. برای نمونه ژاپن ۳ میلیارد دلار برای توسعه 
زیرســاخت های هوش مصنوعی و تربیت نیروی انسانی، 
کره جنوبی تا ســال ۲۰۲۷، هفت میلیارد دلار برای هوش 
مصنوعی و عربستان سعودی صندوقی با ۴۰ میلیارد دلار 
برای هوش مصنوعی ایجاد کرده اســت و به گفته معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری برای 
امسال ۵ هزار میلیارد تومان برای توسعه هوش مصنوعی در 
ایران در بودجه پیش بینی شده که معادل با ۱۱۰ میلیون 

دلار می شود.
وی تاکید کرد: اگر در زیرســاخت عقب باشیم، در کسب و 
کارها هم عقب خواهیم افتاد در ایــن کنفرانس ها باید در 
مورد این موضوعات صحبت شود. چند نشست تخصصی با 
موضوع بررسی داده محوری در کسب و کارهای نوین، داده 
محوری در صنعت فولاد و معدن و داده محوری در صنعت 
پرداخت داریم تا برگزاری این نشست ها باعث همزبانی بین 
متخصصان از رشته های مختلف شود. این کنفرانس دوروزه 
به همت انجمن مهندســان صنایع و در دانشگاه امیرکبیر 
با حضور کارشناسان، صاحبان صنایع، استادان دانشگاه و 

دانشجویان رشته های مختلف مرتبط برگزار می شود.

پیکاپهیبریدیچینیبرایبازارهایآمریکاواسترالیا

افزایش تعامل بنیاد ملی نخبگان با شورای عالی ایرانیان خارج از کشور

بازار هوش مصنوعی به یک تریلیون دلار می رسد
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کشاورزي

زاگــرس ديگر جانــي نــدارد. اين را 
مي تــوان از حــال و روز درختــان 
جنگل هاي بلوطــش فهميد كه چند 
سالي است ديگر از شكوه آنها خبري 
نيســت. بلوط هاي زاگرس روزگاري 
گرفتار آفت پروانــه جوانه خوار بودند و روزي ديگر ســبزينه 
برگ هاي آنها زير غبار ريزگردهاي عربي دفن شد. اين روزها 
كه آفت هاي گذشــته هنوز از بين نرفته انــد، ميليون ها اصله 
درخت بلوط و شمشاد در زاگرس و البرز اسير آفت ويرانگري 
به نام آفت زغالي شده است. خبرها حاكي از آن است كه بيش 
از يك ميليون و 130 هــزار هكتار از جنگل هاي بلوط زاگرس 
گرفتار اين آفت غيرقابل درمان شده و براي كنترل اين بيماري 
و جلوگيري از گسترش بيشتر آن چاره اي نيست جز آنكه 18 

ميليون بلوط زاگرس به دست تبر سپرده و قطع شوند. 
آفات و بي توجهي مسئولان، امان درختان اينجا را بريده است 
تا آنجا كه كارشناسان محيط زيست معتقدند كه بعيد نيست تا 
دو سال آينده از جنگل هاي زاگرس فقط برهوتي به جاي بماند. 
اگرسياســت هاي دولت و بي تفاوتي و ناآگاهي مردم نسبت به 
منابع طبيعي تغيير نكند به طور حتم نسل هاي آينده، هر سال 
در روز درختكاري ماجراي خشك شدن ميليون ها اصله درخت 
جنگل هاي زاگرس و سهل انگاري برخي انسان هاي امروزي را 

به عنوان درس عبرت مرور خواهند كرد. 
آفت زغالي شــيرابه اي سياهرنگ اســت كه از زير پوست تنه 
درخت بيرون مي زند، شيرابه اي كه بي شباهت به قير نيست، 
خيلي زمان نمي برد كه مقدار شيرابه بيشتر مي شود تا آنجا كه 
سياهي روي تنه و زير پوست درخت جا خوش كرده و درخت از 
داخل شروع به پوسيدن مي كند. اين حكايت حدود 19 ميليون 
اصله از درختان بلوط زاگرس اســت كه تاكنون گرفتار آفت 
زغالي بلوط شده اند. درختاني كه در واقع منشأ حيات هستند 
و با مرگ آنها بايد منتظر فاجعه اي به وسعت شش برابر درياچه 
اروميه بود، زيرا سرچشــمه 40 درصد از آب شــيرين كشور، 
جنگل هاي زاگرس اســت و اين رويشــگاه، بزرگ ترين فيلتر 

طبيعي براي مقابله با ريزگردها نيز به شمار مي رود. 
   قطع درختان؛ درمان آفت 

 به گفته خســرو ثاقب طالبــي؛ عضو هيات علمي موسســه 
تحقيقات جنگل ها و مراتع كشــور مناطق آلوده به اين آفت 
ديگر قابل احيا نبــوده و قطع درختان آلــوده تنها راه كنترل 

بيماري زغالي بلوط اســت كه در صورت نهايي شدن تصميم 
براي كنترل اين آفت از طريق قطع درختان در اين منطقه بايد 
18 ميليون اصله درخت بلوط قطع شود و علاوه بر جنگل هاي 
زاگرس، درختان شمشاد در شمال كشور هم به اين آفت مبتلا 
شده اند. به گفته اين اســتاد دانشگاه، قطع درختان آلوده تنها 
كاري است كه مي توانيم براي كنترل روند نابودي جنگل هاي 
زاگرسي انجام دهيم. وي در گفت وگو با »كسب و كار« با اشاره 
به اين موضوع كه بحث  احياي جنگل ها بايد پس از پروژه هاي 
بهداشتي پيگيري و پيش از آن بايد بسترهاي لازم فراهم شود، 
مي گويد: كاشت گونه ها بايد از طريق بذر انجام گيرد اما به دليل 
اينكه جنگل هاي ايران به جز بخش هايــي كوچك، از طريق 
شاخه زادي تكثير مي شــوند، نمي توانيم اين كار را به خوبي 

انجام دهيم.
به گفته ثاقب طالبي طي سه ســال، يك ميليون و 132 هزار 
هكتار از شش ميليون هكتار مساحت جنگل هاي زاگرسي به 
كلي نابود شده و اگر اين روند ادامه پيدا كند، به زودي زود شاهد 
بيابان زاگرسي به جاي جنگل هاي زاگرسي خواهيم بود. عضو 
هيات علمي موسسه تحقيقات جنگل ها و مراتع كشور با تاكيد 
بر اين موضوع كه متاسفانه حساسيت نسبت به وضع جنگل هاي 
زاگرس خيلي كم اســت چرا كه در مقابل درياچه اروميه كه 
حدود يك ميليون هكتار وسعت دارد جنگل هاي زاگرس شش 
ميليون هكتار است، مي گويد: از سال 88 پديده خشكيدگي 
بلوط در زاگرس مشاهده شــده، اكنون اين بيماري به سرعت 
درحال گسترش است و تاكنون بيش از يك ميليون و 132 هزار 
و 220 هكتار از جنگل هاي زاگرس بــه بيماري قارچي مبتلا 

شده يا تحت تاثير حمله آفات چوب خوار از بين رفته است. 

   ايلام؛ آلوده ترين قسمت
بيماري قارچ زغالي براي نخســتين بار در اســتان هاي ايلام، 
فــارس، لرســتان و كهگيلويه و بويراحمد مشــاهده شــد. 
خشــكيدگي درختان بلوط در اســتان هاي ايلام، لرســتان، 
كرمانشاه، كهگيلويه و بوير احمد، فارس، چهارمحال بختياري 
و خوزستان بيشتر از ساير مناطق مشاهده شده است. در اين 
ميان ايلام با مساحتي برابر با 641 هزار و 543 هكتار بيشترين 
منطقه آلوده را به خود اختصاص داده است اما از سويي بعد از 
بيماري زغالي بلوط و نابودي تقريبي تمام درختان شمشــاد، 
در پي شيوع آفت زغالي شمشاد اين بار نوبت به درختان ارس 

رسيد. عضو هيات علمي موسسه تحقيقات مراتع و جنگل ها 
با بيان اين مطلب مي گويد: اين آفت در منطقه »آقا سور« در 
منطقه ارجمند، مســير جاده هراز و فيروزكوه و بخش هايي از 
جنگل هاي سمنان و طارم نيز به شكل گسترده اي شيوع يافته 
اســت اما در منطقه گردنه چهارباغ گرگان اين آفت به شكل 
پراكنده مشاهده مي شــود. وي ادامه مي دهد: در واقع »ارس 
واش« نوعي انگل و يك گونه گياهي است كه محل و زيستگاه 
آن گونه هاي ارس است مانند انگل »دارواش« كه بر درختان 
راش و افراي شمال جوانه زده و جنگل نشينان از آن به عنوان 

علوفه دام اســتفاده مي كنند اما بر خلاف »دارواش« از »ارس 
واش« استفاده اي نمي شــود. به گفته اين استاد دانشگاه اين 
انگل در گذشــته هم ميان درختان ارس مشاهده مي شد اما 
هرگونه اي كه از حالت تعادل خارج شــود، خطرناك اســت و 
گاهي شــرايطي پيش مي آيد كه باعث ضعيف شدن درختان 
و شيوع آفات در ميان آنها مي شــود. ثاقب طالبي بر اين باور 
است كه گاهي دشــمن طبيعي يك آفت از بين رفته و باعث 
طغيان آن مي شود كه هنوز مشــخص نيست دشمن طبيعي 
آفت »ارس واش« چه بوده كه پس از نابودي آن شاهد شيوع 

گسترده اين آفت هستيم. عضو هيات علمي موسسه تحقيقات 
جنگل ها و مراتع با بيان اين مطلب كه در منطقه »آقا ســور« 
ارس واش را بر روي درختاني مشاهده مي كنيم كه قطر آن به 
بيش از يك متر هم مي رسد اما در برخي مناطق ديگر اين آفت 
بر روي سرشاخه هاي جوان مشاهده مي شود، ادامه مي دهد: 
ميوه هاي اين درخت پرتابي و چســبناك اســت و زماني كه 
پرتاب مي شــود گاهي تا 18 متر دورتر افتــاده و باعث انتقال 
 انگل مي شود همچنين پرندگان نيز عامل انتقال آن از درختي

 به درخت ديگر هستند. 

»كسب و كار« از شيوع آفت زغالي در ميان درختان بلوط گزارش مي دهد 

زاگرس در عزاي درختان بلوط

يكي از افتخــارات ما در 150ســال 
گذشــته اين اســت كــه از معدود 
كشــورهاي توليد كننــده چاي در 
جهان بوده ايــم، اما اكنــون يكي از 
افتخارات مان اين است كه چهارمين 
وارد كننده چاي هســتيم. آنچه از رويدادهــاي 3 دهه اخير 
بر مي آيد، اينكه ما به همان شــكلي كه در توليد و بازار فرش، 
زعفران، پسته، خشكبار، خاويار و پنبه قافيه را باخته ايم، در 
صنعت چاي نيز بلايي مشابه بر ســر خود آورده ايم و اين در 
حاليست كه در طول تاريخ، ايران توليد كننده منحصر به فرد 
اين كالاها بوده و همواره حتي در آثار ادبي و سينمايي غربي ها 
نام ايران در كنار فرش و پسته و خاويار و پنبه و زعفران نشسته 
اســت. طعم تلخ چاي زير زبان چايكاران مزه مزه مي شود و 
هيچ قندي دنياي اين روزهاي چايكاران را شيرين نمي كند. 
مي گويند، برخي چايــكاران باغ هاي چــاي را رها كرده اند، 
طلب شان پرداخت نمي شود و توان تامين هزينه هاي زندگي 

را ندارند.
 نماينده مردم لاهيجان در مجلس صراحتا اعلام مي كند كه 
»واردات بي رويه چاي كمر توليد را شكسته است.« چايكاران 
مي گويند: معيشت شان به سختي مي گذرد و توان ادامه وضع 
موجود را ندارنــد، حال آنكه نه ســرمايه اي دارند كه فعاليت 
ديگري را شروع كنند و نه باغ ديگري دارند كه عايدي داشته 

باشد. 

    شرايط سخت چايكاران ايراني 
امير مظفرنوري، رئيس اتحاديــه توليد كنندگان و چايكاران 
كشور به »كســب وكار« مي گويد: چايكاران به فقر افتاده اند، 
تنگدستي توان ادامه شــرايط موجود را نمي دهد و چايكاران 
مجبورند براي گــذران زندگي زمين هاي خــود را به فروش 
برســانند يا تغيير كاربري بدهند. وي با اشاره به اينكه قيمت 
خريد چاي با هزينه برداشت آن تناسبي ندارد، ادامه مي دهد: 
قيمت خريد تضميني كه دولتي ها براي خريد برگ سبز چاي 
اعلام كردند هزينه هاي برداشت را پوشش نمي دهد و انگيزه 
چايكاران را براي برداشت چاي و حضور در باغ ها از بين برده 

است. 
مظفر نوري يادآور مي شود كه اين امر تنها مشكل چايكاران 
در سال  هاي اخير نيست. دو سال است كه تعاون روستايي به 
چايكاران كود شــيميايي نمي دهد، حواله مي دهد اما كودي 
براي عرضه وجود ندارد. اين امر نيز بر مشكلات چايكاران اضافه 
شده است، به اين امر هزينه هاي انبارداري، انتقال به كارخانه و 

هزينه كارگر براي برداشت و... را نيز بايد افزود. 
وي با تاكيد بر اينكه چايكار در نهايت ســختي به سر مي برد 
خاطرنشــان مي كند: چايكار در پايان مهر تا ارديبهشت كه 
دوباره وارد باغ مي شود درآمدي ندارد و در سال هاي گذشته 
به كشاورزان مساعده داده مي شد تا در ماه هاي بيكاري بتوانند 
هزينه هاي زندگي را پوشش دهند اما در سال هاي اخير نه تنها 

اين مساعده از چايكاران دريغ شده است، بلكه فشارهايي به 
كشاورز وارد شده اســت كه توان ادامه زندگي را ندارد. مظفر 
نوري، با اشــاره به اينكه در گذشــته حتي 70 هزار تن چاي 
خشك نيز در داخل كشور به توليد رسيده است، مي گويد: در 
حال حاضر بيش از 25 هزار تن چاي در كشور توليد نمي شود، 

حال آنكه بازار چاي كشور در دست واردات است. 

    بازار بد چاي ايراني
 وي در بخشــي از صحبت هاي خود به توزيع چاي ســنواتي 
اشــاره مي كند كه در حال حاضر مهم ترين مشــكل صنعت 
چاي اســت و ادامه مي دهد: درحال حاضر نيز مقادير زيادي 
چاي ســنواتي در انبارها موجود اســت كه اين چاي پس از 
فرآوري، دوباره وارد بازار مي شود كه به توليد ضربه زده و آن 
را با شكست روبه رو مي كند و اين در حاليست كه قرار بود در 
صورت معامله، اين چاي ها به بيرون از مرزها فرســتاده شده 

و در داخل كشور عرضه نشــوند زيرا عرضه چاي سنواتي در 
داخل، كشاورز و صنعتگر را نابود مي كند. به گفته مظفر نوري 
چاي هايي كه از خارج با بسته بندي هاي شــكيل وارد ايران 
مي شوند اغلب داراي مواد افزودني هستند و اين نوع چاي به 
دليل عطر و رنگ زيادي كه دارد، اغلب با ذائقه مصرف كننده 
هماهنگ است و خيلي سريع بازار تقاضا را به نفع خود جذب 
مي كند. وي در ادامه با اشــاره به اين موضــوع كه اين عطر و 
رنگي كه از آن به عنوان مواد طبيعي داخل چاي نام مي برند، 
مواد افزودني هســتند كه به چاي هاي غيرخوراكي كه اغلب 
كاربرد صنعتي دارند و بسياري از آن از ايران صادر شده است، 
اضافه مي شــوند و پس از آن دوباره با بسته بندي هاي بسيار 
شكيل وارد كشور مي شوند و با قيمت بالا به فروش مي رسد، 
ادامه مي دهد: رنگ چاي به محض وارد شــدن در آب جوش، 
پخش مي شود و اين مشــكل را مصرف كننده اي كه آشنا به 
ويژگي هاي رنگ و عطر چاي طبيعي نيست، متوجه نمي شود 

 و گمان مي كند كــه اين رنگ و عطــر از كيفيت خوب چاي 
خارجي است. 

    بايد فاتحه چاي ايراني را خواند
در اين ميان، گفته مي شود كه امسال ميزان برداشت برگ سبز 
چاي 25 درصد از سال گذشته نيز كمتر شده است. چايكاران از 
داشتن محصول ناراضي هستند و توليد را عامل گرفتاري خود 
مي دانند چراكه اگر محصول را برداشت نكنند باغ شان از بين 
مي رود و براي دوره هاي بعدي با مشكل مواجه مي شوند و اگر 
قصد برداشت داشته باشند بايد هزينه هاي كارگري بپردازند 
كه قيمت هاي تعيين شــده  خريد تضمينــي جوابگوي اين 
هزينه ها نيست. نعمت ياور زاده كه خود يكي از توليدكنندگان 
قديم چاي در لاهيجان است، مي گويد: به دليل بي توجهي ها و 
نبود حمايت از اين محصول كم كم فاتحه چاي ايراني خوانده 
مي شود. وي از نبود بازار مصرف مناسب داخلي و خارجي براي 

چاي ايراني ابراز تاسف مي كند و بر اين باور است كه افزايش 
قاچاق چاي باعث شده انگيزه براي واردات رسمي چاي و در پي 
آن مجوزهاي خريد چاي خشك داخلي كاهش يابد. به گفته 
اين چايكار، گاهي وعده هايي براي پيگيري مشكلات چايكاران 
داده مي شــود و هراز گاهي دل چايكاران را به حل مشكلات 
خوش مي كند، اما به نظر مي رســد طعم خوش چاي وارداتي 
كه ذائقه ايراني ها را نيز به خود جلب كرده، جايی براي حضور 
چاي ايراني در سبد خريد خانوار ايراني باقي نگذاشته است. 
وي در ادامه مي گويد: متاسفانه در اين خصوص فرهنگ سازي 
نيز نمي شود و نام هاي آشناي چاي هاي وارداتي هر روز جاي 
خود را در سبد خريد ايرانيان بازتر مي كنند. ياورزاده معتقد 
است كه چاي داخلي به خاطر عدم حمايت دولتي، توان رقابت 
با حجم عظيم واردات چاي هند و سريلانكا را ندارد و علاوه بر 
آن توليد چاي ما به قدري كاهش يافته كه امكان تامين نياز 

داخلي بدون واردات نيست. 

 »كسب وكار« از واردات بي رويه چاي به ايران گزارش مي دهد

رنگ پريدگي طلاي سبز ايران 
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گردشگری

 دو روز از نخستين روزهاي مدرسه در سال تحصيلي جديد 
گذشــت. اما حال مدارسي كه ســال هاي سال نخستين 
روزهاي مدرسه را به چشم ديده اند، چندان خوش نيست. 
آنقدر حال ناخوشي دارند كه هر روز خبر ويراني يكي از آنها 
به گوش مي رسد. قدمت مدارس قديمي كه در تهران هنوز به 
سختي نفس مي كشند ديگر به يك قرن رسيده است و براي همين به نگهداري، مرمت 
و بازسازي بيشتري نياز دارند. مدارسي كه با وجود گذشت سال ها از ساختشان هنوز 
هم ميزبان دانش آموزاني است كه سر كلاس هايشان بنشينند و درس ها را از بر كنند. 
در اين گزارش به سراغ سه مدرسه قديمي تهران رفتيم كه يكي از آنها را چند روز پيش 
تخريب كردند و دو مدرسه ديگر آرام آرام در خود در حال فرو ريختن و ويراني هستند. 

  مدرسه پسرانه البرز 
آخرين ديدار اهالي رسانه به همراه احمد مسجدجامعي، عضو شوراي شهر تهران چندان 
خبرهاي خوشي از اين مدارس قديمي تهران نمي دهد. دبيرستان البرز كه بسياري از 
افراد سرشــناس اين دوران در آن درس خوانده و فارغ التحصيل شده اند و هنوز هم  
دانش آموزان بسياري براي اينكه شاگرد اين دبيرستان باشند سر و دست مي شكنند 
به طوري كه امسال 5 هزار نفر براي ورود به اين مدرسه آزمون ورودي داده اند. مساحت 
مدرسه اي كه در زمان ساختش 143 هزار متر مربع بود كه طراحي آن توسط ماركوف 
فرانسوي صورت گرفت، تنها50 هزار متر باقي مانده اســت. سال 53 بخشي از اين 
مدرسه در اختيار دانشگاه اميركبير قرار گرفت و سال 59 قسمت شمالي اش به تربيت 
معلم رسيد. با اين حال در سال 2000 بود كه به عنوان مدرسه ماندگار شناخته شد و 
يك سر و گردن خودش را از ساير مدارس قديمي بالاتر برد اما با وجود اينكه به ثبت 
رسيده است و عناوين مختلفي را به خود اختصاص داده توجهي كه بايد و شايد به آن 
نمي شود و روز به روز خطر ويراني آن رو به افزايش است. از آنجايي كه هزينه نگهداري 
اين مدرسه بسيار بالاست و از ابتداي سال جاري تا امروز 500 ميليون تومان هزينه 
نگهداري اش شده اما باز هم نياز به هزينه هاي بالاتر دارد. اين در حالي است كه گفته 
مي شود سازمان ميراث فرهنگي يك ريال بابت حفاظت از اين ميراث صرف نكرده 
است. با وجود تمام تلاش هايي كه از سوي مسئولان مدرسه براي نگهداري دبيرستان 
صورت مي گيرد و زير زمين آن مرمت و بهسازي شده اما روي آجرهاي قديمي اش 
رنگ سفيد خورده و جداره پايين ديوارهايش با موكت سبز پوشانده شده اند كه نشان 
از نبود بودجه براي رسيدگي بهتر به در و ديوار آن دارد. از طرف ديگر بايگاني 90 ساله 
پرونده هاي دانش آموزان دبيرستان البرز هم حال خوشي ندارد و در توده اي از خاك و 
رطوبت در حال ويراني است. خبر بدتر اما مربوط به زمزمه هاي تخريب خانه معاونان 
دكتر جردن است. مردي كه خانه اش خيلي پيش تر در جريان ساخت و ساز دانشگاه 
اميركبير با خاك يكسان شــد. خانه  معاونان جردن حالا افتاده است پشت محوطه 
ورزشي مدرسه البرز. خانه  اي كه هنوز جان دارد و سر پاست و مي تواند كاربري مناسبي 

پيدا كند. گويا قرار است موزه اي در مدرسه ايجاد شود و چه جايي مي تواند بهتر از اين 
مكان باشد، با اين وجود شنيده شده كه قرار است طي دو هفته اول مهر اين خانه هم 

مانند خانه جردن تخريب شود. 

  مدرسه دخترانه انوشيروان
مدرسه ديگري كه به همراه مسجدجامعي بازديد شد مدرسه تاريخي انوشيروان بود. 
ضرورت ايجاد اين دبيرســتان ويژه دختران در تهران توسط اردشير جي شاپورجي 
احساس شد و انجمن زرتشتيان تهران در خردادماه سال 1309 خورشيدي آن مطرح 
كرد. در آن زمان نامه اي به اردشير جي شاپورجي از طرف خانم رائن بانجي بايي فرستاده 
شد كه مبلغ هزار روپيه هندوستان براي ساخت دبيرستان پيشنهاد كرده بود به شرط 
اينكه زمين آن را دولت ايران يا انجمن زرتشتيان تهران واگذار كند. بالاخره بعد از چند 
سال در سال 1312 با حضور رئيس الوزرا و عده اي از رجال پي ساختمان دبيرستان 
دخترانه انوشيروان دادگر گذاشته شــد و سنگ بناي ساخت اين مدرسه نيز توسط 
فروغي، وزير آموزش و پرورش وقت گذاشته شد و هم اكنون در فهرست آثار ملي ايران 
به ثبت رسيده است اما آنچه كه از ظاهر امر برمي آيد مدرسه از وضعيت خوبي بهره مند 
نيست و كاشي هاي كنده شده و آجرهاي فرو ريخته مدرسه اين اوضاع نابه سامان را 
فرياد مي زنند. 10 درصد دانش آموزان اين مدرسه را زرتشتيان و باقي دانش آموزان را 
ساير اديان دربرمي گيرد. مدير مدرسه گلايه دارد از اينكه  مدرسه به تنهايي قادر به 
نگهداري خود نيست و دانش آموزان را قشر ضعيف جامعه دربرمي گيرد و از طرف ديگر 
براي بهبود وضعيت مدرسه نياز به هماهنگي سازمان ميراث فرهنگي، انجمن زرتشتيان 
و آموزش و پرورش است كه هنوز اين هماهنگي به وجود نيامده و چوب آن را ويراني 
هر روزه مدرسه مي خورد. از آنجايي كه حدود سال 72؛ سالن امتحانات مدرسه مورد 
تهاجم حريق قرار گرفت سرعت ويراني مدرسه نيز بيشتر شد. كتابخانه مدرسه نيز كه 
بيشتر شبيه مخروبه درآمده و كتاب ها روي زمين و ميزها پراكنده شده اند كه دارند 
خاك مي خورند و نشان مي دهد كسي به فكر رسيدگي اين اوضاع نابه سامان نيست. 
اين مدرسه كه توسط ماركوف طراح فرانسوي ساخته شده است ويژگي هاي منحصر 
به فرد معماري دارد، از جمله شباهت آن به برخي ويژگي هاي بناي تخت جمشيد حائز 
اهميت است كه بايد براي حفظ آن كوشــش كرد همچنين تمام كلاس هاي آن به 
گونه اي است كه تعداد پنجره هاي زيادش موجب خنكي كلاس ها مي شود با اين حال 

هنوز اين مدرسه سيستم گرمايشي و سرمايشي مناسب ندارد. 
اين مدرسه با وجود آنكه ثبت ميراث فرهنگي شده است اما ساخت و ساز عجيبي در 
حريم آن صورت گرفته كه بايد مسئولان ميراث فرهنگي و رسانه ها پيگير آن باشند 
كه چگونه ساختمان به اين بلندي مشرف به مدرسه دخترانه ساخته شده و منظر 
يك بناي تاريخي را از بين برده است؟ احتمال مي رود آزمايشگاه اين مدرسه پس از 
دارالفنون و مدرسه مروي سومين آزمايشگاه مدرسه اي در تهران باشد اما به خاطر 

كمبود اعتبار سبب شده تا آزمايشگاه اين مدرسه نيمه فعال شود. 

 مدرسه فرخ منش 
در حالي كه مدارس قديمي تهران وضعيت خوبي ندارند خبري حاكي از ويراني يكي از  آنها  
دل هر شنونده اي را به درد مي آورد. مدرسه فرخ منش ديگر وجود ندارد، مدرسه اي كه 
50 سال ميزبان دانش آموزان بسياري بود ديگر جان ندارد و با خاك يكسان شد، آن هم در 
روزهاي آغاز سال تحصيلي. با تخريب اين مدرسه يكي از بناهاي منحصر به فرد با معماري و 
نماي ايراني- اسلامي در تهران براي هميشه از بين رفت. در طي سه روز به راحتي مدرسه اي 
كه نيم قرن عمر داشت باقي نماند و كارگران بدون توجه به اينكه چه مكاني را دارند ويران 
مي كنند با بولدوزر به جان آجرها و كاشي هاي مدرسه اي كه گفته مي شود استاد حسن 
اسماعيل كاشي نماي بيروني آن را در سال 1335 به پايان برده، افتاده اند و الان هم با تجهيز 
كارگاه ساختماني بتن ريزي پايه هاي ساختمان نامعلومي را روي بقاياي اين مدرسه آغاز 
كرده اند. ديگر مردم شهر از داشتن يكي از بزرگ ترين فضاهاي آموزشي با معماري و نماي 
ايراني – اسلامي در تقاطع خيابان مطهري و خيابان ميرزاي شيرازي محروم شدند. در 
تاريخچه اين مدرسه آمده است كه بعد از انقلاب به مدرسه فاطمه زهرا تغيير نام داده و 
در اوايل دهه 70 اداره آموزش و پرورش منطقه 6 با توجه به زيبايي اين ساختمان آن را به 

عنوان مركز اين اداره انتخاب كرده است. سرانجام با خروج اين اداره از 15 سال پيش مدرسه 
به دو پلاك جداگانه بدل شده با نام هاي مدرسه راهنمايي دخترانه فاطمه زهرا و دبيرستان 
فني شيخ صدوقي كه به ثبت ميراث فرهنگي رسيده است. تحقيقات محلي سايت ميراث 
گوياي آن اســت كه يك ماه پيش از تخريب مدرسه فرخ منش، ساختمان مجاور آن كه 
منزل دكتر الهي بوده و بعدها توسط بيمارســتان ياس خريداري مي شود و به شخص 
نامعلومي فروخته شده و احتمال مي رود كه قرار است در اين محل پاساژ بزرگي ساخته 
شود. همزماني تخريب اين مدرسه با تخريب ملك دكتر الهي اين گمان را در ميان اهالي 
محله لارستان ايجاد كرده است كه هدف از تخريب اين مدرسه ساخت يك مركز تجاري 
بزرگ در سه پلاك باشد. با اين همه برخي ديگر نيز مي گويند كه خيري كه بيش از سه 
دهه به مدرسه فاطمه زهرا كمك مالي مي كرده قصد دارد يك مجتمع بزرگ آموزشي در 
ملك مدرسه فرخ منش تاسيس كند. هرچند كه هنوز مشخص نيست كه به جاي اين بناي 
آموزشي قرار است كه چه بناي ديگري ساخته شود. آيا زمين اين مدرسه قديمي تخريب 
شده همچنان آموزشي مي ماند يا اينكه تبديل به پاساژ و مجتمع تجاري ديگري در خيابان 

مطهري بدون در نظر گرفتن المان هاي معماري شهري ايراني - اسلامي خواهد شد.

 »كسب و كار«  از ويرانی سه مدرسه قديمي تهران گزارش می دهد

ويراني؛ در كمين مدرسه هاي تاريخي تهران 

»تور تركيه سه شب و چهار روز، فقط 
700 هزار تومان، پرواز 24 ســاعت 
بعد«. قطعا از اين دست پيامك ها به 
دست شما بســيار رسيده و در خيلي 
اوقات وسوسه شده ايد چنين تورهاي 
لحظه اي را امتحان كنيد. يك ســري از افراد عشــق سفر كه 
معمولا مجرد هم هستند با آگاهي از تورهاي لحظه اي سريعا 
شــال و كلاه مي كنند و عازم سفر مي شــوند. در طرف ديگر 
عده زيادي هم هســتند كه با بدبيني به چنين تورهايي نگاه 
مي كنند و ترجيح مي دهند، ريســك نكنند و همان تورهاي 
گران  قيمت را تهيــه كنند. اصل ماجرا چيســت؟ چرا برخي 
تورها تا 30 درصــد قيمت هاي خود را پاييــن مي آورند؟ آيا 
آن گونه كه برخي سايت ها و مسئولان اعلام مي كنند، چنين 
تورهايي كلاهبرداري است و تكرار آن ســبب كسادي بقيه 

تورها مي شود؟ 

  چرا تورهاي لحظه آخر ارزان مي شوند؟
  مهم ترين دليل چنين اتفاقي آن اســت كــه آژانس هاي 
مســافرتي پكيج هاي تور خود را به صورت چارتر و غيرقابل 
لغو شــدن چندين ماه زودتر خريداري مي كنند. آژانس هاي 
مسافرتي تا چند روز پيش از شــروع پرواز تورهاي خود را با 
بالاترين قيمت ممكن و ســود به فروش مي رســانند اما اگر 
صندلي خالــي بماند به مرور قيمت تورهــاي خود را كاهش 
مي دهند تا جاهاي خالي را پر كنند. اين روند كاهش قيمت ها 
ادامه پيدا مي كند تا چند ساعت مانده به پرواز كه اگر باز هم 
صندلي خالي بماند قيمت ها به طرز باورنكردني پايين مي آيد. 
  ايــن كاهش قيمت ها هــم گاهي از جانــب هتل ها اتفاق 
مي افتد و تخفيف هاي عمده و ويژه اي را براي آژانس ها منظور 
مي كنند. اين اتفاق ها معمولا زماني رخ مي دهد كه از مسافران 
كشورهاي ديگر در اين شهرها كاسته مي شود و هتل ها براي 
پر كردن اتاق هاي خود به آژانس هــاي ايراني تخفيفات ويژه 
مي دهند. آژانس ها هم مسلما از چنين موقعيت هايي نهايت 

استفاده را مي برند. 
  چرا برخي تورها خالي مي مانند؟

 در مواردي به علت رقابت فشــرده و پروازهاي زياد، تعداد 
پكيج هاي تورها از تعداد مســافران بالاتر مي ر ود و نســبت 
منطقي عرضــه و تقاضا از بيــن مي رود به عنــوان مثال، در 
تابستان همين امسال با افزايش طبيعي استقبال مردم براي 
ســفر به آنتاليا، در حدود 100 تا 150 پرواز هفتگي به شهر 
آنتاليا صورت مي گرفت. با اين حســاب در همان دوران پيك 
مســافر هم بعضي آژانس ها با كمبود مســافر روبه رو شدند و 
به طور مثال تور يك ميليون و 700 هزار توماني آنتالياي خود 
را حتي به قيمت يك ميليون تومان هم فروخته اند. شــهري 
مانند استانبول اما به علت آنكه هميشه مشتريان مخصوص به 
خود را دارد در بيشتر اوقات قيمت تورهايش ثابت است. به طور 
مثال كشــور تايلند هم چون كه ميــزان پروازهايش با تعداد 

متقاضيانش تقريبا برابر است، به ندرت چنين اتفاقي برايش رخ 
مي هد و در تمام فصل ها معمولا قيمت تورهايش يكسان است. 
  دليل ديگر هم ارتباط مستقيمي با شــرايط داخلي دارد، به طور 
مثال در ماه مبارك رمضان به شدت از ميزان مسافران كم مي شود و 
آژانس ها به اموال شان چوب حراج مي زنند. در خردادماه و تيرماه به 
علت همزماني با امتحانات مدارس، دانشگاه ها و كنكور همان طور كه 
از ميزان گردشگران داخلي كم مي شود، تمايل به سفرهاي خارجي 
هم كاهش پيدا مي كند. دوبي هم به علت گرماي بيش از حد در فصل 
تابستان متقاضيان چنداني ندارد و قيمت هايشان كاهش پيدا مي كند. 

  كاهش قيمت ها معمولا چقدر است؟
 ميزان كاهــش قيمت هــا در چنين تورهايــي معمولا بين 
10 تــا 30 درصد قيمت اصلي اســت. نكته مهــم در چنين 

تورهايي آن اســت كه آژانس هاي مســافرتي با اين كاهش 
10 تا 30 درصدي از ســود خود كم مي كننــد و ضرري هم 
متوجه آنها نمي شــود. در برخي موارد هم البته برخي تورها 
به اندازه اي خالي از مسافر مي مانند كه آژانس هاي مسافرتي 
 با كاهش 50 درصــدي قيمت هاي خود ســعي مي كنند از 

ضررشان كم كنند. 

  چه كشورهايي تور لحظه اي دارند؟
به همان علت مدت زمان محدود، اين تورها براي كشورهايي 
مورد اســتفاده قرار مي گيرند كه نيازي به اخذ ويزا ندارند يا 
آنكه مدت زمان زيادي صرف گرفتن ويزا نمي شــود. در راس 
اين كشــور ها تركيه و بعد از آن مالزي، ســريلانكا، بلاروس، 
گرجستان و... وجود دارند. كشورهايي مثل هندوستان، چين 

و دوبي كه براي گرفتن ويزاي آنها مدتي زمان صرف مي شود 
 نيز آژانس هاي مســافرتي معمولا از 8 روز قبل پرواز اقدام به 

فروش مي كنند. 
آژانس هــاي مســافرتي معمولا 48 ســاعت قبــل از تاريخ 
برگزاري تور اقــدام به فروش تورهاي چارتــر خود مي كنند 
كه خالــي ماندن آنهــا بــراي آژانس هاي مســافرتي ضرر 
بســيار زيادي محسوب مي شــود، حتي در برخي اوقات اين 
قيمت ها تا 60درصد نيــز كاهش پيدا مي كنــد! اين حالت 
 براي تعطيلات عيد، تابســتان و تعطيلات رســمي طولاني 
بيشــتر پيش مي آيد چرا كه در زمان هاي تعطيلات رسمي و 
مدت دار، مسافر به اين مقاصد زيادتر از هر زمان ديگري است 
و به همان نسبت آژانس هاي مسافرتي اقدام به چارتر نمودن 
پرواز و گارانتي كردن هتل ها مي كننــد و به دليل حجم زياد 

اين اجاره ها پاره اي اوقات نمي توانند تورهاي خود را به صورت 
كامل بفروشند. 

  تورهاي لحظه اي كلاهبرداري مي كنند؟
همه ويژگي هاي مثبت تورهاي لحظه اي در حالي اســت كه 
گاهي برخي آژانس ها از اين فرصت استفاده مي كنند و با اعلام 
 قيمت غيرواقعي براي تورها، مردم را به دفاتر خود مي كشانند 
و بعد هم با تشــريح جزئيات خدمات تور و اعلام قيمت هاي 
جداگانه براي هريــك از خدمات، رقم ديگري را مشــخص 
مي كنند.  از اين موارد البته معدود هســتند و بيشتر افرادي 
كه از تورهاي لحظه اي استفاده مي كنند از تجربه خود راضي 
هستند و معتقد ند كه هم خدمات چنين تورهايي مانند ساير 

تورهاي ديگر بوده و هم قيمت هايشان بسيار پايين تر است. 

آيا تورهاي لحظه آخر بهترين موقعيت براي يك سفر خارجي است؟

پشت پرده  تورهاي ارزان قيمت لحظه اي
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استان ها

رئیس کل دادگستری استان سمنان 
از شعب دادگستری و شورای حل 

اختلاف مهدیشهر بازدید کرد
مهران عاشوری.  حجت الاسلام و المسلمین 
اکبری در ادامه سفر به شهرستان مهدیشهر 
از تمامی شعب صف و ستادی دادگستری و 
شورای حل اختلاف آن شهرستان بازدید به 

عمل آورد.
�� رئیس کل دادگســتری استان سمنان 
دراین بازدید با حضور در شعب حوزه قضایی، 
محاکــم حقوقی و کیفری، اجــرای احکام و 
شورای حل اختلاف ضمن دیدار و گفت وگو 
با کارکنان قضایی و اداری، عملکرد این حوزه 
قضایی را از لحاظ حرکت بر مدار و مسیر تحقق 
اهداف برنامه عملیاتی۱۴۰۳ مورد ارزیابی قرار 

داد و دستورات لازم را صادر کرد.
�� وی تصریــح کرد: اهتمام به رســیدگی 
الکترونیک به پرونده ها، ثبت دقیق اطلاعات 
پرونده ها در سامانه سمپ، استماع درخواست 
های مراجعین و پیگیری قانونی مشــکلات 
آنان، رســیدگی  توام با ســرعت، صحت و 
دقت در پرونده های قضایی، اتقان آرا، حفظ 
کرامت و جلب رضایتمندی مراجعین، کاهش 
موجــودی، نظــم و انضبــاط کاری، تامین 
تجهیــزات اداری ، از جمله مــواردی بود که 

مورد توجه و ارزیابی قرار گرفت.
��رئیس کل دادگستری اســتان سمنان 
همچنین با کارکنان قضایــی و اداری حوزه 
قضایی مهدیشهر گفت  و گو و به مشکلات و 

مسائل آن ها رسیدگی کرد.

باحضورنماینده منتخب مــردم اراک، 
خنداب وکمیجان درمجلس شــورای 

اسلامی انجام شد؛
بازدید میدانــی از پروژه های 
نهضت ملی مسکن شهر اراک 

انجام شد

سید محسن موسوی: مدیرکل راه و شهرسازی 
استان مرکزی ضمن بازدید میدانی از پروژه های 
نهضت ملی مسکن شهر اراک گفت: اتصال بانک 
های عامل به پروژه ها به سرعت درحال انجام است 
و درهمین راستا مبالغ خوبی از تسهیلات بانکی به 

حساب پیمانکاران واریز شده است.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه وشهرســازی) 
اســتان مرکزی(، نماینده منتخب مردم شریف 
اراک، خنــداب وکمیجان در مجلس شــورای، 
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری مرکزی، 
مدیرکل راه وشهر سازی استان مرکزی، معاون 
مسکن و ساختمان اداره کل راه وشهر سازی استان 
از روند اجرایی احداث پروژه ۸۱۰۰ واحدی طرح 
نهضت ملی مسکن در شهر اراک بازدید میدانی 
بعمل آوردند. عباس یوســف زاده مدیرکل راه و 
شهرسازی اســتان مرکزی درحاشیه این بازدید 
ابتدا گزارشی از اقدامات صورت پذیرفته ارائه و در 
خصوص ادامه عملیاتی اجرایی پروژه ها بر تسریع 
در انجام کارها تاکید کرد. وی بیان کرد: کار اتصال 
بانک های عامل به پروژه ها به سرعت درحال انجام 
است و در همین راستا مبالغ خوبی از تسهیلات 

بانکی به حساب پیمانکاران واریز شده است.
 یوســف زاده ادامه داد: از آنجایی که نحوه اجرای 
پروژه ها به صورت فناوریهای نوین) قالب تونلی( 
است  با پیگیری های صورت گرفته  قالب ها توسط 
پیمانکار خریداری شده و در محل کارگاه تخلیه و 

در حال مونتاژ و استفاده در ساخت و ساز هستند.
 مدیرکل راه و شهرسازی استان مرکزی بیان کرد: 
کار خرید مصالح ساختمانی از جمله میلگرد، شن و 
ماسه، سیمان و...نیز درحال انجام است و همکاران 
این اداره کل  باجدیت در تمامی امور نظارت کافی 
را دارند. یوسف زاده در بازدید از نهضت ملی مسکن 
کوی سردار سلیمانی نیز بیان کرد: تاکنون طی 
چند مرحله متقاضیانی که مبالغ اعلامی را تکمیل 
وجه کذده اند انتخاب واحد هــای خود را انجام 
داده اند. وی ادامــه داد: در این پروژه برای افرادی 
که توانایی کمتری برای تکمیل وجه داشتند نیز 
پیگیری وام برای دهک های یــک تا ۴ درآمدی 
انجام شده است تا برای خانه دار شدن هم وطنان 

گرامی نیز گام های مثبتی برداشته باشیم

خبر

دکتر محســن قدیری،با 
اشــاره بــه اینکــه هدف 
گــذاری ما این اســت که 
این هلدینگ تا سال ۱۴۰۵ 
درجمع ۵۰۰شرکت برتر 
دنیا قرار گیرد افزود: برای رشد و توسعه و رسیدن به 
چشم انداز های مد نظر باید تامین مالی هوشمندانه 

تعریف نمایم .
وی با اشــاره به تعریف ۴۶۰پــروژه با۶.۲میلیارد 
یــورو اعتبارافــزود: در دنیــای کنونــی بــرای 
اینکــه از رقبــل عقــب نمانیــم، بایــد فناوری 
داشــته باشــیم تحریم هســتیم و فنــاوری به 
ما نمی فروشــند ولی خوشــبختانه در هلدینگ 
پتــرو پالایش اصفهــان از ســال قبــل تاکنون 
 ۱۰۰میلیــون یــورو تجهیــزات خریــداری 

کردیم.
وی با اشــاره به اینکه هر شرکتی یادگیرنده سریع 
تری داشــته باشــد می تواند به وضعیــت رقابت 
برتری دســت یابد و از رقبای خود پیشــی بگیرد 
افزود:ما در ایــن زمینه تلاش کرده ایــم  تا برای 
پیوســتن به جمع ۵۰۰ شــرکت برتر دنیا تامین 
لیســانس و اســتاندارد دنیا و دانش فنی را داشته 
باشــیم، ما با بررســی آخرین تکنولوژی های روز 
دنیا در سطح شرکت ها به بررســی ابعاد موضوع 
می پردازیــم و از این روش مســایل را حل کنیم 
.البته مدیریــت مهمترین و تکمیــل کننده همه 

بخش های ایــن مثلث اســت کــه مجموعا می 
توانیم به رشــد ۸ درصد و مقولــه ای که مد نظر 
مقام معظم رهبری  است دســت یابیم و به شعار 
 نامگذاری شده جهش تولید با مشارکت مردم دست

 پیدا کنیم .
وی بااشاره به بهره برداری از طرح DHT به عنوان 
یک مگا پروژه که ســهم تولید گازوئیل یورو ۵  را 
در این شــرکت به ۱۰۰هزار بشــکه در هلدینگ 
پترو پالایــش اصفهان رســاند گفــت: این طرح 

۱۶ماه زودتر بهره برداری شد و اکنون ۲۰میلیون 
 لیتــر گازوئیل یــورو۵ را تحویل کلانشــهرهای 

کشور می دهیم.
دکترقدیری ،با اشاره به راه اندازی شرکت حمل و 
نقل در پترو پالایش اصفهان که موفق به راه اندازی 
ایر لاین شده اســت افزود:برای پالایشگاه اصفهان 
 در حال ایجاد خط آهن هســتیم تــا بخش ریلی 
راه اندازی کنیم  و با توجه به اینکه کشورهای هدف 
را صادراتی مد نظر داریم از طریق خط آهن فراورده 

های نفتی را به اسکله دریایی برای صادرات انتقال 
می دهیم.

وی با اشــاره به پــروژه واحد تصفیــه هیدروژن 
که ۴۰تــن گوگرد را از نفت ســفید جدا ســازی 
می کند این طــرح در ۱۳ ماه بــرای اولین بار در 
دنیا با این مــدت زمان و حجم انجام شــد دراین 
پــروژه  ۳۱هــزار بشــکه نفــت ســفید گوگرد 
 زدایی میشــود. که در ســال جاری بهره برداری

 میشود.
مدیرعامــل هلدینــگ پتروپالایــش اصفهــان، 
با اشــاره بــه ســرعت اجــرای پــروژه هــا در 
پالایشــگاه اصفهــان گفــت: طــرح بســیار 
 مهمــی در پالایشــگاه اصفهــان توســط بانوان

 اجرا میشود .
وی با اشــاره به اینکه ما در بحــث زنجیره ارزش 
بــه صــورت حرفــه ای و دقیــق وارد شــده ایم 
افزود: طــرح های راکــد مانده را فعــال نمودیم 
ویکــی از طرح هــا که ۱۵ســال مســکوت بود 
 را فعال نمودیم و تا ســال آینده به بهــره برداری 

خواهد رسید.
دکتر قدیری افزود:احــداث پارکینگ به ظرفیت 
۲۴۰۰ خودرو همچنین درختکاری در ۱۱۵۰هکتار 
از اراضی پالایشگاه که طی ۳ســال این درخت ها 

رشد خواهند کرد .
وی با اشــاره به اینکه ۲۳پروژه  آبــی در اصفهان 
توســط پترو پالایــش اصفهــان تعریف شــده 
 اســت افزود:نقاط ضعف را به نقطــه قوت تبدیل 

کرده ایم.

مدیر عامل هلدینگ پترو پالایش اصفهان در دومین کنگره بین المللی توسعه و توانمند سازی صنعت عنوان کرد:

اجرای۲۳پروژه آبی در اصفهان توسط پترو پالایش اصفهان

در دومین کنگره بین المللی توســعه و 
توانمندسازی صنعت صورت گرفت:

مدیر عامل هلدینگ پترو پالایش 
اصفهان مدیر منتخب در توسعه و 

توانمند سازی صنعت شد
به گزارش خبرنگار واحد رسانه روابط عمومی وبین 
الملل هلدینگ پترو پالایش اصفهان،با توجه به 
نامگذاری سال جاری از سوی رهبر معظم انقلاب 
به عنوان “ســال جهش تولید با مشارکت مردم” 
و ضرورت اهمیت ویژه رشــد و توســعه صنعت، 
انجمن علمی مهندســی صنایع دانشــگاه آزاد 
اسلامی تهران مرکز،در ۲۵اردیبهشت ماه دومین 
کنگره بین المللی توسعه و توانمندسازی صنعت با 
رویکردنقش رویکردهای فناورانه و هوشمندسازی 
در جهش تولید را در مرکز همایش های بین المللی 
صدا و ســیما برگزار کرد. این کنگره که با هدف 
ساخت بستری برای شــناخت، ایجاد، تثبیت و 

توسعه حلقه های ذینفع در زنجیره
توانمندسازی صنعت کشور از ابتدای حلقه تحقیق 
و توســعه، و مدیریت تا رسیدن به رشد تولید ،در 
چهار محور،تاب آوری و بهبود عملکرد شــبکه 
زنجیره تامیــن پایــدار در صنعت،نقش تحول 
دیجیتال و مدیریت داده محور در توسعه صنایع 

رقابت پذیر،رویکرد فناورانه و مشارکت مردم در
خصوصی، دولتی و نهادهای ذیربــط برگزار کرد 
؛ هلدینگ پترو پالایش اصفهــان دراین همایش 
حضوری فعال داشت و مدیر عامل این هلدینگ علاوه 
بر سخنران کلیدی این همایش مفتخر به دریافت 
تندیس زرین به همراه لوح تقدیر این همایش شد. 
حائز اهمیت است،در این همایش همچنین محمد 
ده بیدیان ، معاون منابع انسانی و توسعه مدیریت 
ومدیر روابط عمومی وبین الملل و مهندس نظری 
مدیربرنامه ریزی هلدینــگ پترو پالایش اصفهان 
حضور داشتند و لوح و تندیس این همایش به معاون 
منابع انسانی و توسعه مدیریت و مدیر روابط عمومی 
و بین الملل هلدینگ پتروپالایش اصفهان اهداءشد

مدیرعامل شرکت مخابرات منطقه ایلام:
۱۱ کیلومتر فیبر نوری نیز جهت 
ارتباطات سیار با ۷۷ میلیارد ریال 

اعتبار در استان انجام شده است

 ایلام- آذر یعقوبیان : مدیرعامل شرکت مخابرات 
منطقه ایلام گفت: بیش از پنج هزار و ۴۹۰ میلیارد 
ریال طی ســال گذشــته در بخش های مختلف 

ارتباطی این استان هزینه شده است.
سیدشهاب الدین در نشســت خبری با اصحاب 
رسانه استان ایلام اظهار کرد: سال گذشته اقدامات 
مناســبی برای مراکز مخابراتی استان به منظور 
پایداری ارتباط انجام شد و در این راستا اعتباری 
بیش از بر ۱۱۰ میلیارد ریال در بخش توســعه و 

تجهیز مراکز در نقاط مختلف استان هزینه شد.
وی افزود: در بخش شبکه ارتباطی و پهنای باند نیز 
۷۴ میلیارد ریال در سطح شهرهای ارکواز، دهلران، 
ایوان ودره شهر هزینه شده است. مدیرعامل شرکت 
مخابرات منطقه ایلام یادآور شد: در سال گذشته 
مرکز ان. جی.ان مرکز نوین ارتباطات مخابراتی با 
ظرفیت ۵۰k با اعتبار ۱۳۲ میلیارد ریال احداث 
شــده اســت. نبی پور در خصوص وضعیت فیبر 
نوری خانگی در اســتان هم توضیح داد: علیرغم 
محدودیت های زیاد این پروژه که ملی است آمادگی 
اجرا داریم و امیدواریم با توجه به خواست دولت در 
استان موانع و مشکلات موجود به زودی برطرف 
شــود تا ســرویس هایی با کارایی بهتر و بالاتر به 
شهروندان ارائه دهیم. وی در خصوص اجرای پروژه 
فیبر نوری در استان نیز گفت: در این راستا برای 
ایجاد ارتباط مخابراتی و اینترنتی در روســتاهای 
استان ۱۰۰ کیلومتر فیبر نوری با ۶۰۰ میلیارد ریال 
انجام شد که این میزان به ۴۴۰ کیلومتر افزایش 
خواهد یافت. به گفته نبی پور، ۱۱ کیلومتر فیبر 
نوری نیز جهت ارتباطات سیار با ۷۷ میلیارد ریال 
اعتبار در استان انجام شده است. مدیرعامل شرکت 
مخابرات منطقه ایلام تاکید کرد: در حوزه شهری 
نیز ۹۵ کیلومتر پروژه فیبر نوری شهری با اعتباری 
بیش از ۶۶۰ میلیارد ریال انجام شده است. نبی پور 
ادامه داد: در بخش ارتباطات سیار هم ۱۳ سایت 
جدید در قالب پروژه های مختلف با اعتبار یک هزار 
و ۴۰ میلیارد ریال انجام شده که طی سال جاری 

۳۴ سایت دیگر اضافه خواهد شد.

اخبار

ایلام- آذر یعقوبیان : مدیر کل غله و خدمات بازرگانی اســتان ایلام 
با بیان اینکه تا کنــون ۱۹۷ هزار تن گندم خریداری شــده گفت: 
۱هزارو۳۷۰ میلیارد تومان از مطالبات کشاورزان پرداخت شده است.

اصغر باباحانی مدیر کل غله و خدمات بازرگانی استان ایلام در نشست 
خبری با اصحاب رسانه با تبریک دهه کرامت اظهار داشت: مدیران 
باید در راستای انجام مســئولیت های محوله به نحو احسنت عمل 

کنند.
وی با بیان اینکه رسانه ها بازوان دستگاه های اجرایی هستند افزود: 
قطعا باید نقد رسانه ها منصفانه بوده و مطالبه گری کنند و مسئولان 

نیز باید پاسخگوی این نقدها باشند.
وی خاطرنســان کرد: ماموریت غله خرید، ذخیره سازی، تامین و 

توزیع کالاهای اساسی و استراژیک در سطح کلان است.
این مسئول ادامه داد: ایلام یک اســتان تولیدکننده در حوزه گندم 
اســت و از لحاظ کیفیت این محصول از استان های سرآمد بوده که 
دلیل تحقق این مهم زراعت درست، کاشت و برداشت صحیح است.

وی با بیان اینکه کشاورزان در راستای جهش تولید فعالیت می کنند 
افزود: سال گذشته ۳۲۴ هزار تن خریداری شده و زیرساخت های 

لازم جهت خرید گندم در سال جاری نیز فراهم شده است.

وی با اشــاره به فراخوان جهت تامین مکان طی سال گذشته اشاره 
کرد و گفت: ۱۷ سیلو با ۴۳۰ هزار تنُ ظرفیت توسط بخش خصوصی 
و ۲۳ مرکز تعاون روستایی در سطح استان  با نظارت کارشناسان غله 
و خدمات بازرگانی متولی خرید و ذخیره گندم کشاورزان هستند و 
در تمام مراکز سیلو کاربر آزمایشگاه برای نمونه برداری از محصول 

برداشتی استقرار دارد.
باباخانی با بیان اینکه تا کنون ۱۹۷ هزار تن گندم خریداری شده از 
این میزان ۱۸۰هزار تن در سامانه سیفا ثبت شده است افزود: ۲ هزار و 
۹۵۶ میلیارد تومان مطالبات کشاورزان بوده که ۱هزارو۳۷۰ میلیارد 

تومان آن پرداخت شده است.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی با اشــاره به همکاری مطلوب بانک 
کشاورزی خاطرنشان کرد: برنامه ریزی لازم نیز جهت جلوگیری از 

قاچاق محصول انجام شده است.
باباخانی با اشــار به اینکه یکی از برنامه های وزارت ترویج کشــت 
قراردادی است و در این راســتا اقدامات مطلوبی انجام شده افزود: 
خرید تضمینی گندم معمولی در سال زراعی جاری ۱۷۵ هزار ریال 

به ازای هر کیلوگرم است.
وی اظهار داشت: طبق اعلام رسمی وزارت جهاد کشاورزی، گندم 

تولیدی استان ایلام در ردیف سومین گندم مرغوب کشور قرار دارد و 
گندم این استان دارای ۱۲.۵۶ درصد پروتئین و بین ۸۶ تا ۹۶ درصد 
گلوتن است که بیانگر مرغوبیت و کیفیت این محصول در کشور است.

مدیرکل غلــه و خدمــات بازرگانی اســتان ایلام عنوان داشــت: 
 حداکثر رطوبت گندم خریداری شــده از کشاورزان باید ۱۲ درصد

 باشد
وی سرانه مصرف نان در کشــور را ۱۱۷ کیلو اعلام کرد و گفت: این 

سرانه در استان ایلام ۱۴۰ کیلوگرم است.

دکتر محمودی شــهردار اراک با همراهی حیدری معاون خدمات 
شــهری و  مومن زاده مدیر کشــتارگاه صنعتی دام شــهرداری، از 

مجموعه کشتارگاه صنعتی دام بازدید بعمل آورد.
به گزارش اداره ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری، روز گذشته 
سه شــنبه مورخ ۲۵ اردیبهشــت ماه ســال جاری، دکتر علیرضا 
محمــودی شــهردار اراک با همراهــی حیدری معــاون خدمات 

شــهری از مجموعه خدمات رسان کشــتارگاه صنعتی دام بازدید 
بعمــل آورد و از نزدیک در جریــان مجموعه اقدامات انجام شــده 
و در دست اقدام، در راســتای بهسازی و نوســازی، بهینه سازی و 
 ارتقا سطح بهداشــت و صنعتی نمودن کشــتارگاه دام شهرداری

 اراک قرار گرفت.
لازم به ذکر اســت، مجموعه مدیریت شــهری طبــق برنامه  های 

درنظر گرفته در راســتای بهســازی و نوســازی، بهینه ســازی و 
ارتقا سطح بهداشــت و صنعتی نمودن کشــتارگاه دام شهرداری 
اراک، اخیرا اقدام به تهیه و خرید ۳ ســری دســتگاه برودتی پیش 
سرد گوشت شــامل » ۳دستگاه اواپراتور، ۳ دســتگاه کندانسور،۳ 
 دســتگاه کمپرســور » جهــت بهــره بــرداری در کشــتارگاه 

نموده است.

سید محسن موسوی: مهندس حسین اسدی،مدیر عامل شرکت آب 
منطقه ای مرکزی در حاشیه حضور در شهرستان خمین جهت شرکت 
در جلسه حفاظت از منابع آب شهرستان به همراه مهندس،قدبیگی 
معاون حفاظت و بهره برداری ،مهندس رنجبری رییس اداره منابع آب 
شهرستان و سایر مسولین مربوطه از تعدادی از روستاهای دارای چالش 

آبی در بخش مرکزی خمین بازدید کردند .
به گزارش روابط عمومی شــرکت آب منطقــه ای مرکزی، مهندس 
رنجبری رئیس اداره منابع آب شهرستان خمین گفت :رفع مشکلات 
آب روستاها برنامه الویت دار دولت سیزدهم است که در طول ۲ سال 
گذشته نیز گام های بلندی در این راستا برداشته شده است. مهندس 
رنجبری اظهار داشــت :محرومیت زدایی از چهــره مناطق محروم و 
روستایی یکی از اولویت های اصلی در دولت سیزدهم است که بر این 

مبنا رفع تنگناهای آبی این مناطق به عنوان شاخص اصلی مورد توجه 
این دولت و به  خصوص وزارت نیرو قرار گرفته است. وی ادامه داد: در 

این راستا شبکه آب رسانی به روستای مزرعه قاسم از توابع خمین به 
طول ۲ هزار و ۱۰۰ متر اجرا و بهره برداری شــد. مهندس رنجبری با 
اشاره به نقش پساب تصفیه خانه  در حل مشکلات آب این شهرستان، 
افزود :صنایعی که تنش آبی دارند با استفاده از ظرفیت این پساب  این 
تنش را مدیریت کنند. مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای مرکزی با 
حضور در محل روســتاهای ریحان ، فرفهان و خوراوند از توابع بخش 
مرکزی شهرستان خمین ضمن دیدار و گفتگو با تعدادی از اهالی این 
روستاها ، مسائل و مشکلات مرتبط با حوزه آب کشاورزی ) صدور مجوز 
حفر چاه ، جابجایی چاه آب کشاورزی و... ( در این روستاها را بررسی 
کرد. در حاشیه این بازدید با حضور نمایندگان و اعضای شورای اسلامی 
روستاهای خمین، مسائل و مشکلات مرتبط با حوزه آب کشاورزی در 

این روستاها نیز بررسی شد.

 ایلام از افزایش ۴۴ درصدی اعتبار تخصیص تســهیلات اشتغالزایی 
جامعه هدف این اداره کل طی ســال گذشته نســبت به سال ماقبل 
آن خبر داد. حســین نورعلیوند روز ســه شــنبه با اعــلام این خبر 
اظهار کرد: ســال گذشــته مجموع اعتبار تخصیصی اشتغال جامعه 
هدف زیر پوشــش ۲هزار و ۳۸۲میلیــارد ریال بوده که نســبت به 
 ســال ماقبل آن که میزان یک هزار و ۶۵۵میلیارد ریال بوده، رشــد 

داشته است.

وی افزود: یکی از مهمتریــن برنامه های این اداره کل در راســتای 
اســتقلال مالــی و خودکفایی جامعه هدف طی ســال هــای اخیر 
 حمایــت از طــرح هــای اشــتغالزایی مددجویان تحت پوشــش 

بوده است.
مدیرکل بهزیستی ایلام با ذکر اینکه این تســهیلات تاکنون به یک 
هزار و ۳۶۴ نفر از مددجویان، افــراد دارای معلولیت و بهبود یافتگان 
پرداخت شــده، بیان کرد: پرداخت تســهیلات اشــتغال به جامعه 

هدف توســط بانک مرکزی تا پایان خردادماه تمدید شده و همچنان 
ادامــه دارد. نورعلیوند عنوان کــرد: این تســهیلات در زمینه های 
خدمات، کشاورزی، کسب و کار و غیره بوده که با سرانه یک میلیارد 
 ریال تا یک میلیــارد و ۵۰۰میلیون ریال به جامعــه هدف پرداخت 

شده است.
گفتنی اســت؛ حدود ۴۹هزار نفر در اســتان ایــلام از حمایت های 

بهزیستی برخوردار هستند.

مدیر کل غله و خدمات بازرگانی استان ایلام:

استان ایلام سومین تولید کننده گندم مرغوب در سطح  کشور را دارد 

بازدید دکتر محمودی شهردار اراک از کشتارگاه صنعتی دام

 ۴۸ میلیارد ریال اعتبار به کشتارگاه صنعتی دام شهرداری تخصیص داده شده است 

استان ها
News kasbokar@gmail.com

با حضور مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مرکزی:

مشکلات حوزه آب کشاورزی روستاهای خمین بررسی شد

مدیرکل بهزیستی ایلام

افزایش ۴۴ درصدی تسهیلات اشتغال جامعه هدف بهزیستی ایلام
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير
B2B 5 توصيه د    ر فروش

فروش ســازماني )B2B( مستلزم ذهنيتي 
متفاوت از فروش صنعتي است. با اين وجود    ، 
بســياري از صاحبان كســب وكار همچنان 
نمي د    انند     چگونه رويكرد     فــروش خود     را با 

مشتريان تجاري تطبيق د    هند    . 
مايك ويتني، مد    ير واحد     ياد    گيري د    ر شركت 
Morris Group، يكــي از شــركت هاي 
فعال د    ر زمينه فروش ســازماني با ۴۵ سال 
ســابقه د    ر اين حوزه د    ر ياد    د    اشت حاضر به 
بيان اشتباهات رايج سازمان ها د    ر فروش هاي 
صنعتــي اشــاره د    ارد     كــه جهــت تحقق 
 اهد    اف فــروش بايد     از اين اشــتباهات اكيد    ا 

خود    د    اري كرد    . 

1- اين تصور كه تماس هاي ســرد     
منجر به فروش خواهد     شد    

زماني بود     كــه به د    ليل كمبــود     اطلاعات و 
محد    ود    يت رسانه هاي ارتباطي، تماس هاي 
ســرد     منجر به فروش و تحقق اهد    اف تعيين 
شــد    ه د    ر فروش هاي B2B مي شــد    ند     اما 
اينگونه تكنيك ها د    ر حال حاضر اثربخشــي 

خود     را از د    ست د    اد    ه اند    .
 ازاينرو قبل از هرگونه تماسي ابتد    ا از طريق 
بســترهاي اطلاعاتي موجود     نظير اينترنت 
د    رباره ســازمان هاي مورد     نظر بررسي هاي 
لازم را به عمل آورد    ه و آن را اعتبارسنجي و 

ارزش گذاري كنيد    . 
آيا پيگيري اين مشــتريان سازماني سود    آور 
اســت يا چه چالش هايي به د    نبال آن وجود     
خواهد     د    اشت؟ به طور مثال د    ر برخي موارد    ، 
فروش بــه ارگان هاي نيمه د    ولتــي به د    ليل 
حواشي آن به ويژه د    ر وصول مطالبات چند    ان 
توصيه نمي شود    . پس قبل از هرگونه تماسي 
د    ست كم 3 د    ليل خوب براي برقراري ارتباط 
 با آن ســازمان بيابيد     و ســپس اقد    ام كنيد    . 
يك فروشــند    ه متبحــر B2B كــه بتواند     
اطلاعات مفيد     را گردآوري و فيلترهاي لازم 
را روي آن اعمال كند     د    ر د    ريافت سفارش نيز 

عملكرد     موفق تري خواهد     د    اشت. 
ادامه دارد...

اورژانس کسب و کار مهارت های مديريتي 

نظرات خود را درباره نحوه عملكرد كاركنان برتر، آن طور 
كه شايسته است در اختيار آنها قرار دهيد. براي اين كار 

به توصيه هاي زير عمل كنيد: 

حوزه هايي كه نياز به تقويت دارند را شناسايي 
كنيد

 كاركنان برتر اغلب نقاط ضعف اندكي دارند و شناسايي 
و بيان آنها نيز چندان آســان 
نيســت. با وجود 

اين تمام تلاش خود را براي كمك به اين كاركنان به كار 
بگيريد تا بتوانند عملكرد خود را در حوزه هاي شناسايي 

شده تقويت كنند. 
قدرداني خود را نثار آنها كنيد

عدم قدردانــي از تلاش هاي كاركنــان برتر يكي از 
اشتباهات ساده و رايجي است كه اكثر مديران مرتكب 
آن مي شوند. كاركنان برتر نيز مانند ديگران نيازمند 

دريافت بازخورد و قدرداني هستند، غافل نشويد. 
نظرات خود را درباره عملكرد كاركنان برتر پيوسته 

در اختيار آنها قرار دهيد 
منتظر فرا رسيدن زمان مناسب يا زمان بررسي عملكرد 
كاركنان نباشيد. كاركنان برتر تشنه دريافت نظرات 
شما درباره عملكرد خود هستند. بنابراين، نظرات 

خود را به صورت منظم در اختيار آنها قرار دهيد. 
@PracticalManagement

به كاركنان با عملكرد بالا بازخورد  دهيد 

۵ تله ذهني كه انگيزه شما را سست خواهد كرد
در اين نوشته به ۵ تله ذهني پرداخته مي شود كه اگر 
در دام آنها بيفتيد، انگيزه تان را خرد مي كنند و مانع 
موفقيت تان مي شوند. با ما همراه باشيد و با شناسايي 

اين چند تله ذهني تلاش كنيد در دام آنها نيفتيد. 
براي هركدام از ما زندگي موفــق و فوق العاده معني 
متفاوتي دارد. موضوع مشتركي وجود دارد كه بسياري 
از ما دوســت داريم آن را در زندگي داشته باشيم و 

بهترين توصيف آن يك كلمه است: آزادي. 
ما آرزو داريم زندگي مان را خودمان انتخاب كنيم و هر 
روز كه بيدار مي شويم، كارهايي را كنيم كه براي نوع 

زندگي ای كه مي خواهيم مهم هستند. 
مــن 1۲ ســال در ميلواكــي، ويسكانســين، نان 
تحويل مــي دادم. ۷۷ كيلوگرم اضافه وزن داشــتم 
و خانــواده ام 1۸۰۰۰۰ دلار بدهي داشــت. هيچ وقت 
خواب يك زندگي موفق را هم نمي ديدم چون باورهاي 
خودمحدودكننده  ام، متقاعدم كرده  بود كه زندگي ام 
هرگز بهتر از اين نخواهد شد. درمانده بودم و هر روز كه 

بيدار مي شدم، از زندگي متنفر بودم. 
در ســال ۲۰11، همه چيز روي ســرم خراب شد. در 

بدترين شــرايط، در 
 اتاق نشيمن خانه

 يك دوســت 
زميــن  روي 
نشسته  بودم و 
گريه مي كردم. 

بعــد از دو روز 
افسوس خوردن براي خودم، 

تصميمي گرفتم. فهميدم كه اگر قرار است 
چيزي در زندگي من تغيير كند، كسي كه بايد آن 

را تغيير  دهد، من هستم. 
وقتي تصميم به تغيير گرفتم، ۵ تله ذهني وجود داشت 
كه سعي مي كردند من را از زندگي دلخواهم بازدارند. 
اين تله ها رايج هستند و بسياري از روياپردازان را از 

يك زندگي موفق بازمي دارند. 
در اينجا ۵ تله ذهني آمده است كه انگيزه تان را خرد 

مي كنند و مانع موفقيت تان مي شوند.

1. به اندازه كافي قوي نيستم 
شــايد به اندازه آدم موفق ديگري كه مي شناسيد، 
قوي نباشــيد ولي مجبور هم نيســتيد باشيد. شما 
درون خود نيرويي داريد كه منتظر رها شــدن است. 
نيرو وقتي مي آيد كه »چرايي« خودتان را به روشني 
تشخيص داده  باشيد، دليل اينكه چرا به دنبال يك رويا 
مي رويد. وقتي از شــرايط تان چشم پوشي مي كنيد و 

روي هدف تان تمركز مي كنيد، قوي تر مي شويد. 
 سي جويبل سي می گويد: »از ترس هاي تان نهراسيد. 
آنها بــراي گريزاندن شــما نيســتند. بلكه وجود 
 دارند تا به شــما بفهمانند چيزي هست كه ارزشش

 را دارد.« 

۲. در گذشته شكست خوردم
اگر به گذشــته خيلي از آدم هايي كه آنها را قهرمان 
مي دانيم ، مثل اســتيو جابز، الن ماسك، بيل گيتس و 
خيلي هاي ديگر نگاه كنيد، داستان غلبه بر شكست 
را خواهيد ديد. هر كسي شكســت را تجربه مي كند 
ولي همه مثل هم با آن كنــار نمي آيند. اجازه ندهيد 
شكست هاي قبلي شما را از موفقيت هاي آينده بازدارد. 
شما مي توانيد بر شكست  غلبه كنيد و غلبه خواهيد 

كرد ولي تنها در صورتي كه انتخاب شما اين باشد. 

۳. خيلي سخت است 
اگر زندگي مثل فيلم ها بود، آسان تر بود ولي نيست. 
زندگي سخت و پيچيده  است. اوضاع هميشه همانطور 
كه مي خواهيد پيش نمي رود، ايجاد تغييرات اساسي و 
دنبال كردن روياها سخت است. مستلزم تحمل رنج، 
عزم راسخ و غلبه بر باورهاي خود محدودكننده است. 

سخت كوشي به شما كمك مي كند روياي تان را باور 
كنيد و آن را به واقعيت تبديل كنيد. وقتي روياي تان را 

به واقعيت تبديل كرديد آن را بستاييد. 

۴. آدم ها درك نخواهند كرد 
تغيير هراس انگيز است. اطرافيان تان را مي هراساند 
چون همه ما مي ترسيم از منطقه امن خود خارج شويم. 
ما شرطي شده ايم كه بيشتر عمر خود را در يك مسير 
معين بمانيم، بنابراين وقتي از آن منحرف مي شويم، 
آدم هاي اطراف مان سعي مي كنند ما را متقاعد كنند 
كه مثل بقيه باشيم. شايد نيت شان خوب باشد ولي آنها 
جاي شما نيستند. اين زندگي شماست و شما بايد براي 

خودتان زندگي كنيد. 

۵. هنوز وقت دارم 
زندگي كوتاه اســت. همه ما ممكن است خاطره اي را 
به ياد بياوريم و حس كنيم انگار همين ديروز بود ولي 
درواقع سال ها پيش بوده اســت. زندگي با سرعت از 
كنار ما مي گذرد. اين تصور كه وقت داريم، مانند پوست 
خربزه است. هرآنچه داريم امروز است و بايد هر روز 
طوري زندگــي كنيم كه 
انگار روز آخر است. 
ديويد فراســت 
می گويــد: »اگر 
هيــد  ا مي خو
موفق باشيد آن 
را تبديل به هدف 
نكنيد. فقط هر آنچه 
را عاشقش هستيد و باور داريد، انجام دهيد 

و سپس موفقيت به طور طبيعي خواهد آمد.«
۴ سال طول كشيد ولي ۷۷ كيلو كم كردم، شغلي را كه 
 1۲ سال از آن متنفر بودم ترك كردم، با هزينه خودم 
دو كتاب منتشــر كردم كه بيش از 1۰۰۰۰۰ نســخه 
 فروخت. فروش كتاب ها به ما اين امكان را داد كه همه
 1۸۰۰۰۰ دلار بدهي را بپردازيم. از اين بهتر، خانواده ما را 
از ميلواكي در ويسكانسين، به مقصد رويايي مان، مايي 
در هاوايي رساند. اكنون 1۵ ماه است كه اينجا هستيم. 
من متفاوت نيســتم. بليــت بخت آزمايــي من نبرد 
يا شــانس به من رو نكرد. رنج و سخت كوشي سه سال 
طول كشــيد ولي روياهايم را به واقعيت تبديل كردم. 
من يك پيك نان رســان اهــل ويسكانســين بودم 
كه باورهاي خودمحدودكننده را زير پا گذاشــتم. شما 
 هم مي توانيد. اگر وارد ميدان شــويد، مي توانيد همان 
 زندگي ای را داشته باشيد كه براي تان معناي زندگي موفق

 را دارد. 
آيا اجازه داده ايد تله ها يا تله ذهني شما را از موفقيت 

بازدارد؟
منبع: بيزينس اينسايدر
ترجمه: بازده

داستان جذاب تاسيس يكي از بزرگ ترين دانشگاه هاي جهان
نقل شده خانمي با لباس كتان راه راه وشوهرش با كت وشلوار دست دوز و كهنه در 
شهر بوستن از قطار پايين آمدند و بدون هيچ قرار قبلي راهي دفتر رئيس دانشگاه 
هاروارد شدند. منشي با خودش فكر مي كرد اين زوج روستايي هيچ كاري در هاروارد 
ندارند و احتمالا اشتباهي وارد دانشگاه شده اند.  مرد به آرامي گفت: »مايل هستيم 
رئيس را ببينيم.« منشــي با بي حوصلگي گفت: »ايشان امروز گرفتارند.« خانم 
جواب داد: »ما منتظر خواهيم شد.«منشي ساعت ها آنها را ناديده گرفت و به اين 
اميد بود كه بالاخره دلسرد شوند و پي كارشان بروند اما اينطور نشد. منشي كه ديد 
زوج روستايي پي كارشان نمي روند، سرانجام تصميم گرفت براي ملاقات با رئيس 
از او اجازه بگيرد و رئيس نيز بالاجبار پذيرفت. رئيس با اوقات تلخي آهي كشيد و از 
دل رضايت نداشت كه با آنها ملاقات كند. به علاوه از اينكه اشخاصي با لباس كتان   
راه راه وكت وشلواري دست دوز و كهنه وارد دفترش شده اند خوشش نمي آمد. خانم 
به او گفت: ما پسري داشتيم كه يك سال در هاروارد درس خواند. او اينجا راضي بود 
اما حدود يك سال پيش در حادثه اي كشته شد. شوهرم و من دوست داريم بنايي 
به يادبود او در دانشگاه بنا كنيم. رئيس با ناراحتي گفت: خانم محترم ما نمي توانيم 
براي هركسي كه به هاروارد مي آيد و مي ميرد، بنايي برپا كنيم. خانم به سرعت 
توضيح داد: آه نه، نمي خواهيم مجسمه بسازيم. فكر كرديم بهتر باشد ساختماني 
به هاروارد بدهيم. رئيس لباس كتان راه راه و كت و شلوار دست دوز و كهنه آن دو را 

برانداز كرد و گفت: يك ساختمان!
مي دانيد هزينه يك ساختمان چقدر است؟ 

ارزش ساختمان هاي موجود در هاروارد 7 و نيم ميليون دلار است. خانم يك لحظه 
سكوت كرد. رئيس خشنود بود. شايد حالا مي توانست از شرشان خلاص شود. 

زن رو به شوهرش كرد و آرام گفت: آيا هزينه راه اندازي دانشگاه همين قدر است؟ 
پس چرا خودمان دانشگاه راه نيندازيم؟ شوهرش سر تكان داد. 

رئيس سردرگم بود. آقا و خانم ليلاند- استنفورد بلند شدند و راهي كاليفرنيا شدند، 
يعني جايي كه دانشگاهي ساختند كه تا ابد نام آنها را برخود دارد. دانشگاه استنفورد 

از بزرگ ترين دانشگاه هاي جهان، يادبود پسري كه هاروارد به او اهميت نداد.

تحليل و تجويز راهبردي
فارغ از واقعيت داشتن و صحت چنين روايتي، اينگونه اتفاقات مشابه پيرامون ما 

شكل مي گيرد ولي ما مي توانيم از اين داستان واقعي يا خيالي 3 نكته بياموزيم: 
1- توانمندي ها و قابليت هاي انسان زبان ندارند. بنابراين نهفته هستند. پس بهتر 
است كه هميشه فرض كنيم انساني با مجموعه اي از توانمندي هاي نهفته پيش روي 
ما نشسته است. دستكم اين است كه هيچ گاه به او بي احترامي نمي كنيم. شايد 
كارمند جوان و لاغراندامي كه هم اكنون پيش روي شــما نشسته است صاحب 

بهترين ايده كسب وكاري در چند سال اخير باشد.
2- در صورتي كه با شما برخورد نامناسبي شد و شما طرد شديد، اصلا به فكر انتقام 
نباشيد. بهترين روش انتقام گرفتن اين اســت كه كاري كه ديگران مي گويند و 
مي گفتند نمي توانيد انجام دهيد، به بهترين شكل ممكن انجام دهيد. انرژي خود 

را در جهت ساختن و نه تخريب و انتقام هدايت كنيد.
3- هميشه از خود بپرسيد با اين منابعي كه دارم بهترين كاري كه مي توانم انجام 
دهم، چيست؟ )منظور از منابع، دانش، پول، اعتبار، روابط، اطلاعات، زمين، نيروي 
انساني و... هر چيزي است كه مي تواند خلق ارزش كند( از خود بپرسيد اگر همين 
منابع در اختيار ديگري بود با اين منابع چه مي كرد؟ آنگاه دريچه اي از ايده هاي 

خلاقانه پيش روي شما گشوده خواهد شد. 
دكتر مجتبي لشكربلوكي
@Dr_Lashkarbolouki

استراتژيست

2كليد         شروع كسب وكار بد        ون پول
اجازه ند        هيد         ند        اشتن سرمايه شما را از شروع 
كرد        ن كسب وكار بازد        ارد        . با ما د        ر اين نوشتار 
همراه باشيد         تا 2 كليد         شروع كسب وكار بد        ون 
پول را بشناســيد        . اين گام ها را طي كنيد         تا 

همين امروز كسب وكارتان را آغاز كنيد        . 
»من مي خواهم يك كسب وكار را آغاز كنم اما 
هيچ پولي ند        ارم.« شروع كسب وكار بد        ون پول 
چيزي است كه هرزمان با كارآفرينان مشتاق كار مي كنم بارها و بارها اين جمله را 
از آنها مي شنوم. بسياري از آنها ايد        ه هاي خوبي د        ارند        ، اما تصور مي كنند         براي شروع 
به يك طرح كسب وكار طولاني و مقد        ار زياد        ي پول نقد         احتياج د        ارند        . واقعيت اين 
است كه اكثر كارآفرينان موفق با حد        اقل سرمايه و منابع كسب وكارشان را راه اند        ازي 
مي كنند        . اگر نسبت به كاري كه انجام مي د        هيد         خيلي اشتياق د        اريد        ، روش هاي 
زياد        ي براي به انجام رســاند        ن كارها وجود         د        ارد        . د        ر اد        امه 2 كليد         آمد        ه است كه 
كارآفرينان موفق براي ساختن شركت هاي پررونق و براي شروع كسب وكار بد        ون 

پول از آن استفاد        ه مي كنند        . 
1. گروهي از مشاوران رايگان را به خد        مت بگيريد        

نيكل د        بوم مد        ت 11 سال به صورت حرفه اي د        ر ورزش سه گانه فعال بود        . او د        رباره 
پوشاك ورزشي زنان چيزهاي زياد        ي مي د        انست اما د        رباره صنعت پوشاك چيزي 
نمي د        انست. راهكار او يافتن گروهي از مشاوران بود        ، كساني كه بتوانند         چيزهاي 
لازم را به او بياموزند         و او را بــه رابطان د        يگر معرفي كنند        . نيكل توضيح مي د        هد        : 
»هنگامي كه شروع كرد        م 1۰ بار د        ر هفته د        يد        ارهايي به صرف قهوه د        اشتم. من 
فقط شروع كرد        م به صحبت با آد        م ها و جمع آوري اطلاعات.« نتيجه نهايي: نيكل 
منابع مورد         نيازش را پيد        ا كرد        ، شركتش را راه اند        ازي كرد         و تاكنون د        ر حوزه د        امن 
خانم هاي د        وند        ه بيش از 2۵ ميليون د        لار فروخته است. مشاوران او نقش عظيمي 

د        ر موفقيتش د        اشته اند        . 
۲. يك سرمايه گذار مشتاق پيد        ا كنيد        

يكي از اهد        اف ساختن گروه مشاوران يافتن شركايي است كه بخواهند         د        ر شركت 
شما مشاركت كنند        . جف وستر يك مثال فوق العاد        ه است. جف مي خواست د        ر 
سيسترز واقع د        ر اورگن، يك آهنگري به سبك قد        يم بسازد        . او يك پيشكسوت 
ثروتمند         پيد        ا كرد         كه قبلا د        ر حرفه خود         يك مغازه آهنگري باز كرد        ه  بود        . اين فرد         
تكه اي زمين به جف د        اد         و سرمايه مغازه جد        يد         او را تامين كرد        . سپس جف به او سفته 

د        اد         تا به مرور زمان بتواند         پول او را بپرد        ازد        ، چيزي كه جف از عهد        ه آن بر مي آمد        . 
منبع : اينترپرينر 
ترجمه: بازد        ه

آگاهی


